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“Casa palau en venda a Benicarló. Àmplies estades,
capella, entrades carruatges, irrepetible cuina amb
destacades policromies en les seues ceràmiques. Disposa de
1.900 metres quadrats construïts en un solar de 764 metres
quadrats. Emblemàtic edifici situat en el centre de la població,
ideal per a residència particular o hotel amb encant”. Així és
l'anunci en un conegut portal immobiliari de renom amb el qual
la Casa del Marquès de Benicarló s'ofereix a tot el que la vulga
comprar. El palauet barroc és propietat d'un arquitecte que el
va comprar a l'últim Marquès de Benicarló, recentment mort.
Ho va fer després que el consistori retirara la partida
pressupostària destinada a comprar-lo i consignada en els
pressupostos municipals. Ara, l'equip de govern lluita per
recuperar de nou aquesta joia del patrimoni valencià abans
que altre particular s'encapritxe del palauet i l’adquirisca. “En
el seu moment es va oferir per bon preu per al consistori, però
ara ha augmentat per les obres de millora que l'actual
propietari ha realitzat en ell”, va explicar José María Serrano,
regidor d'Hisenda. El mateix edil va ser l'encarregat de
reconèixer que existeixen negociacions amb l'actual
propietari, que està disposat a deixar que el consistori abone
la quantitat superior al milió d'euros que demanda en deu
anys. “Però nosaltres abans volem saber el compromís de la
Generalitat Valenciana i la Diputació de Castelló, fins on estan
disposats a arribar”, va anunciar Serrano. L'edil va confirmar
que s'ha remès un ampli dossier a la Generalitat Valenciana
perquè estudien la importància del palauet, declarat BIC en el
2007 “, preguntant-los fins on estan disposats a invertir i a fer
per al seu manteniment”. 

El regidor tem que siga el consistori en solitari qui es veja
obligat a assumir tots les despeses de conservació de l'edifici

si finalment adquireix la propietat. “Quan siguem els
propietaris, serem els únics responsables i si cau el sostre
l’hauríem de reparar”, tenint en compte les xifres
astronòmiques a les quals pot ascendir la factura d'una
reparació d'aqueix tipus. En aquest sentit, Serrano va
lamentar la pèrdua de la possibilitat d'adquisició que va
succeir en el 2004 “quan havia una consignació
pressupostària d’1,2 milions d'euros per a comprar-la, però el
PSPV i el Bloc, que governaven en aqueix moment, es van
tirar enrere”. L'edil creu que es va perdre una oportunitat única
per a recuperar aquesta joia patrimonial, que en aquests
moments, com va intentar demostrar, ja estaria totalment
restaurada. “Des d'aquella data s'han fet molts tallers i plans
d'ocupació a Benicarló, que podrien haver-se emprat en la
casa”, va assegurar. Per contra, l'actual propietari ha anat fent
reparacions “i ara ha pujat el preu” pel que al consistori
benicarlando li resulta més complicada la seua adquisició. El
palau del Marquès de Benicarló va ser construït en l'últim
quart del segle XVIII per D. Joaquín Miquel i Lluís, sobre les
ruïnes de l'antiga casa de l'Encomana, seu del Comendador
de l'Ordre de Montesa. Consta de planta baixa amb entresòl,
planta noble i andana, s'organitza a partir d'un gran vestíbul
amb doble altura i galeria de distribució, a la qual s'accedeix
per una escala imperial situada en la segona crugia. En la
planta principal o planta noble de l'edifici, hi ha tres estades a
façana. D'aquest Palau la peça més espectacular és la cuina,
tota ella en ceràmica valenciana del mateix segle, magnífic
exemplar que roman “in situ” i que ens permet conèixer la
disposició de les cuines de l'època – s'han conservat
escassíssims exemplars de cuines completes i originals, la
major part d'elles estan fragmentades i formen panells aïllats
que podem veure en cases de camp, col·leccions particulars o
museus .

text i foto NATÀLIA SANZ

BUSQUEN COMPRADOR O FINANÇAMENT PER A LA CASA DEL MARQUÉS
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JUAN LLUCH, LES MANS D’UN ARTISTE FALLER

En només sis anys de professional, Juan Lluch ha
perdut el compte dels premis que ha aconseguit. I és que
només a Benicarló ha merescut dos primers premis en falles
infantils, quatre segons i deu tercers. Lluch ha aconseguit,
per fi, ser profeta en la seua terra després d'anys de
reconeixement fora d'ella: ha col·laborat plantant falles de la
secció especial a València, i Fogueres de la mateixa secció
a Alacant. I atresora diversos premis pels treballs que ha
realitzat en falles de València i Borriana en solitari. Amb tan
sols 34 anys, enguany eixiran del seu taller de Benicarló
“peces per a Falles de l'artista de Borriana Vicente Martínez,
en concret dues falles grans per a València, una per a Torrent
i L’Antiga de Campanar, de secció especial, a més de la
foguera d'Alacant, també de secció especial”. En solitari
plantarà “les dues falletes infantils de Benicarló, les  de Nou
Barri i Benicarló, que duem molts anys treballant i la de
Rubén Darío-Fray Luís Colomer, de València”, amb la qual
també duu uns anys treballant a la secció infantil i replegant
premis. Però que ningú s'enganye i pense que a aquest jove
li regalen el treball i els premis. “La primera falla la vaig
plantar amb només 12 anys, quan El Caduf de Benicarló ens
va confiar l’esborrany mig en broma, mig de debò, i en el
taller d'un amic del meu pare, durant l'estiu la vaig fer.
Després vaig estar tres o quatre anys sense fer res fins que
vaig tornar a enganxar-me, encara que ho combinava amb
altre treball”, recorda. 

L'ESTIL LLUCHIANO 

Entrar en el seu taller és com envoltar-se d'una explosió
de color i formes netes, modelades a colp de cutex i

sensibilitat. Uns guerrers ens desafien amb les seues
blanques mirades exemptes de color mentre reben
pacientment els últims retocs d'escata, que acaben de
conferir-los el seu perfil grec. El seu gest determinant no
espanta a uns tranquils Bob Esponja i Hello Kitty, que ens
miren des de l'altra punta del taller. Els xicotets petards que
completaran alguna escena ja estan acabats, igual que les
flors de boja mirada i colors extravagants. Qualsevol d'elles
podria exercir de dominant en una escena, però saben que
el seu paper secundari també serà important en el conjunt.
“Quan vaig començar tampoc tenia molta idea de quin volia
que fóra el meu estil. Anava i comprava falles de cartó i les
pintava, però no estava content, jo volia trencar amb la línia”,
reconeix. 

I va trobar el camí. Un dia va decidir realitzar un esbós
amb un modelatge completament nou i trencar la mà amb ell
per que “a la gent li va agradar molt i m'ho van acceptar”. El
seu estil ha anat perfeccionant-se al llarg d'aquests anys de
professional, a força de plantar falles i d'anar formant-se
més. “Vas bevent d'una font, d'una altra i al final crees el teu
propi estil”, explica. La seua proximitat al gran Carlos
Corredera i al borrianenc Vicente Martínez, amb el que
treballa braç a braç, és més que evident. En ocasions, els
espectadors de Lluch se sorprenen amb l'arriscat de les
seues propostes, tant pels colors (la part més evident del seu
treball) com per la seua peculiar forma de realitzar el
modelatge de les figures i els detalls que conformen els seus
monuments. L'any passat el seu primer premi en la Nou Barri
de Benicarló es va cremar quasi sense figures, perquè cap
falleret de la comissió va voler quedar-se sense un dels
magnífics ninots amb els quals els va regalar l'art de Lluch.
Diu que dóna un poc de pena veure com el monument arriba
així a la cremà “perquè les falles són per a cremar-les
senceres. Però alhora et queda la satisfacció que si els
indulten, és perquè realment els han agradat i molt”. 

text REDACCIÓ

ENTRE FALLES

Divendres passat em vaig
trobar Gregorio Segarra. Em
va reptar, ja voràs com no
pujaràs a Càlig a vore e
Benicarló; t’adormiràs, et
farà mal lo cap, hauràs
begut i menjat més del
compte, tot excuses de mal
pagador. Li vaig dir que no,
que no, que jo si no hi havia
mosques me’n pujava que
sabia de cert  que igual que
la nostra dissort havia
començat en el partit
d’anada contra els calijons,
la nostra remuntada
s’iniciaria precisament
contra aquest equip que va
vestit com el València. Ho
vaig dir convençut, de bona
veritat. Jo no sabia que el meu amic Gregorio tindria
raó. Diumenge de matí, cap allà les voltes del migdia,
em va agarrar un atac de temor. Sí, sí, em vaig
esglaiar. No era una por d’aquelles de tan sols una lleu
inquietud, no, era un autèntic pànic. Em van vindre a
la memòria tots els fantasmes de sempre. Buah! Si
perdem  com se me’n fotran tots, sí, hauríem de
guanyar, però si no, si no... guaita, dirien, el Benicarló
no se’n done vergonya de perdre contra el Càlig? Quin
oprobi, quina humiliació! No, no podia passar més
vegades per això, el meu cor tendre no ho podria
suportar. 

Amb tot el dolor de la meua ànima, expressament,
a l’hora de dinar vaig xamar més d’allò recomanable
per no donar positiu en un potencial control
d’alcoholèmia i així no tindre més remei que quedar-
me a casa. Me’n vaig passar, és possible. Les
barreges no són gens bones i ara m’he aficionat a una
cosa que es veu que es diu calimotxo. És molt bo això,
i en bec a totes les menjades. Bevíem sempre un vi
d’aquests valentets, negre, del terreny, i un dia vaig
provar de posar-li una miqueta de cocacola i, vaja,
com m’agrada. Com deia, el vermut, el calimotxo, el vi
dolcet i el carajillo. Amb prou penes vaig arribar al
reconfortant sofà. 

Però com tinc propensió que em passen totes les
coses, resulta que anem i guanyem. Brrrr! Quina ràbia,
quina ràbia! Va ser només per zero gols a un, suficient
com haver sortit d’aquell camp sense haver de sentir
cap improperi. I jo estés al sofarot mentre el món

girava d’una manera marejadora al meu voltant. Ho
vaig saber perquè quan ja s’havia fet de nit vaig sortir
de casa a escampar la vivor; lluny de la humanitat, per
no trobar-me ningú que em recordara la meua
condició de seguidor de CDB. Em vaig passejar per la
vora de la mar; ja se sap que el nostre poble hi viu
d’esquena, però va ser igual. Vicent lo Semolero em
va vore i se’m va apropar. No has pujat avui, no has
pujat! A què? A què havia de pujar?, a mo se’n fotiguen
tots aquells?! Tira, va, tira. Em va mirar estranyat, però
que no ho saps que hem guanyat? Sí, home, un gol de
Monterde i hem jugat d’allò més bé, i el porteret eixe
que tenim del juvenil, de categoria... te hu has perdut.
Vaig maleir la meua poca fe, però també vaig pensar
que dilluns, en arribar a la feina, no hauria de suportar
Vicent Anglés dient que una atra vegà. Toma, toma i
toma! 

Ara no sé quins anem, però sé del cert que ací
comença un nou CD Benicarló. Ja no perdrem partit.
N’estic convençut. Que convençut, n’estic segur. I la
primera víctima serà el Benicàssim (B, naturalment),
que va l’últim i ja pot amanir la cofa perquè se
n’enduran més de mitja dotzena. Serà diumenge a les
quatre i mitja. 

I l’altre diumenge ja seran falles. Visca, visca
(perdó, perdó, volia dir vicsca, vicsca) i, ai, Martorell
tindrà feina a controlar tot aquest jovent que té a la
plantilla perquè, deu ser comprensible, bé voldran
sortir de nit, i bé voldran beure’s algun calimotxo. Dic
jo, no ho sé. 

AL CAMP DEL CÀLIG…

text RODOLFO SERRANO

PACO DELCASTILLO
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LA NIT DE LA PLANTÀ I LES
TRAVESSES 

Aquest exercici li queda l'últim
esforç abans de la crítica Nit de la
Plantà, que enguany ho serà menys al
no haver de plantar falla a Borriana.
Per uns dies es convertirà en poc
menys que en un hippie, vivint
pràcticament en la seua furgoneta per
a poder satisfer tots els encàrrecs que
té. “Primer anem a València i plantem
les falles d'allí, dormirem dues o tres
hores en la furgoneta i vindrem A
Benicarló. Abans encara havíem de
fer parada a Borriana”, un tràmit que
enguany s'estalviarà. El treball en la
plaça, com ell denomina la
demarcació fallera on es planta la
falla, és laboriós. “Amb una gran
podem estar quatre o cinc hores
treballant. Les infantils tenen més
treball, perquè ixen del taller més
desmuntades i tenen molts més
detalls menuts” que alenteixen la
realització de la faena. Les
perspectives d'aquest jove artista
faller són bones per enguany ja que a
Benicarló “espere estar entre els cinc
primers premis, algo difícil per que les
falles tenen molta categoria”,
reconeix. Així, puntualitza que “un
primer premi a Benicarló és molt,
perquè hi ha molta competència”.
L'any passat ho va aconseguir i sobre
el paper dels petits esbossos, la seua
està en les travesses dels entesos en
la matèria per a repetir el triomf. Juan
Lluch, artista faller benicarlando, ha
merescut el premi de la crítica dels
experts malgrat que primer ha estat
profeta fora de la seua terra, com per
desgràcia ocorre moltes vegades.
Però això és bufar en brou gelat, con
diu un refrany benicarlando. 

LA CRISI ECONÒMICA PER
ALS ARTISTES FALLERS 

Fa sis anys Juan Lluch va decidir
tirar el carro pel pedregal, deixar el
seu treball fix, i no pot dir que les
coses li van malament malgrat la crisi
econòmica. “Es pot viure d'açò, però
amb molt d’esforç perquè el marge de
benefici és poc”, afirma. El treball

manual i la quantitat d'hores que
inverteixen en xicoetets detalls “se'ns
menja tot”. De fet, a menys d'un mes
de plantar els monuments el seu
horari és de sis del matí a onze o
dotze de la nit. I això que compta amb
les inestimables mans dels seus dos
treballadors. Malgrat això, assegura
que “a Benicarló, a diferència d'altres
poblacions, s'ha mantingut pressupost
i a més estan pagant al dia. En
València i Borriana els costa més
pagar. Encara que jo sé que el dia de
la plantà ho cobraré tot, jo també tinc
les meues despeses i nòmines de
treballadors que he de pagar al dia”.
De fet, puntualitza que a Borriana, al
gremi del qual pertany, han estat
diversos els tallers que han hagut de
tancar les seues portes per la crisi.
Igual que a València. Malgrat això,
reconeix que no ha notat molt la crisi
“perquè nosaltres tanquem el

pressupost a l'inici de l'any, quan vam
signar el contracte amb la comissió. Al
final de l'any, és com si estigueres
treballant en una fàbrica, però fent el
que a tu t'agrada, i això per a mi és
molt important”, afirma. 

CRISI VERSUS JUNTA LOCAL
FALLERA 

Benicarló duu 39 anys celebrant
falles i ha aconseguit situar els seus
monuments, per la seua qualitat,
“entre les cinc o sis ciutats de la
Comunitat Valenciana”, assegura el
president de la Junta Local Fallera,
Pedro Manchón. I ho ha fet gràcies a
la peculiar filosofia de viure la festa
tant per part de les comissions com
dels propis fallers. “Des del primer any
els casals es van obrir al públic, fent
que la gent participara en la festa.
Aqueix caràcter participatiu, que

ve de la pàgina anterior

Tots els equips del Benicarló Base Futbol, a excepció
del juvenil, van disputar els seus partits el passat cap de
setmana, amb resultats quasi sempre favorables als
equips de l'escola de futbol de la nostra ciutat,
destacant els 15 gols que el Pre Benjamí A li va endossar
a l'equip de l'Alt Maestrat. 

Indicar també que el partit del juvenil, que havia de
disputar-se en la Ciutat Esportiva del CD Castelló, es va
ajornar per la defunció del pare d'un dels jugadors de l’equip
benicarlando.

Els resultats de l'última jornada van ser els següents:

La Jana 3, Amateur 0
Castelló C Juvenil, suspés
Alcora 3, Cadet A 3.
Cadet B 4, Vinaròs 2.
Alcora 0, Infantil A 0.
Infantil B 4, Vinaròs B 1.
Infantil C, 2 San Pedro B 0.
Vall d’Uixó A 1, Aleví A 2.
Benicense A 2, Aleví B 1.
Aleví C 3, Aleví D 2.
Vall d’Uixó, Benjamí A

Benicense A 2, Benjamí B 5.
Benjamí C, 3 Benjamí D 2.
Pre Benjamí A 15, Alt Maestrat 0.
Cálig 2, Pre Benjamí B 6.
Cabanes 7, Pre Benjamí C 2.
Borriol 1, Pre Benjamí D 7.

text i foto VICENT FERRER

Resultats favorables dels equips del Benicarló Base Futbol

L´intens cap de setmana pilotaire va començar
dissabte de matí. La parella formada per Esteller i Senar,
inscrita en la quarta categoria autonòmica de frontó per
parelles, s´imposà a Quartell per 41-25.L´altra partida del
campionat de la Federació, aquesta en la tercera divisió
autonòmica, enfrontà diumenge al vespre a Jon i Peña
contra Josep i Jesús, també de Quartel,fins al 41-26
definitiu. 

En galotxa, Esteller, Xatet i Senar, que aquest cap de
setmana ho ha guanyat tot, tingueren una partida plàcida a
Sagunt on s´imposaren per 70-10. D´una altra banda, i tornant
al frontó, diumenge de matí vam poder gaudir (o patir) de les
parelles locals  que preparen la Lliga de la Faixa. De primeres,
s´enfrontaren en un duel fratricida Tito i Carlos contra Agut i
Àngel, amb victòria per als primers per 31-15 en un duel en
què el major dels germans Agut notà massa la inactivitat de
l´any fora del frontó que li passà factura des del primer
moment fent-lo sentir estrany i desconcertat al rest. Després
s´enfrontaren Xeto i Adrià contra Tito (que substituïa Manyà,
dormint segons les fonts consultades) i Juan, lo pintor. Victòria
fàcil per als primers per 31-18 que es presenten com una de
les parelles que lluitaran per accedir a les semifinals del
quadre A.

Per últim, s´enfrontaren Franjo i Xarli contra Senar i
Garrido, amb victòria per a aquests últims per 31-18. Garrido,
impressionant a la treta com sempre, forçà sempre el rest de
Franjo que les deixava molletes per què Senar dugués
sempre la iniciativa en el joc. Lo Flaret i Garrido lluitaran
també, de segur, pel passi al quadre A, mentre que els seus
rivals vés que no acaben lluitant pel cullerot de fusta del
campionat. I el proper cap de setmana, més pretemporada de
la Faixa al frontó del Coromines i desplaçaments en els
diversos campionats autonòmics. El Benicarló A, Jon i Peña
viatjaran fins a Quart de Poblet; mentre que el Benicarló B,
Esteller i Senar, ho faran fins a Alcubles. L´equip de galotxa
jugarà al remodelat trinquet d´Onda. 

text i foto ARREA-LI BONA

Victòries al Campionat Autonòmic
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Els nedadors Joan Ferran
Barrachina i Carlos Fuente van
participar en el III Campionat
d'Espanya de Natació d'Hivern a
Pontevedra i l'equip infantil va
nadar en l'Autonòmic a
València.

Els nedadors del Club Natació
Benicarló Joan Ferran i Carlos van
sumar una nova participació en el
III Campionat d'Espanya de
Natació d'Hivern celebrat en la
piscina Rias do Sud a la ciutat de
Pontevedra (Galícia) durant els
passats 24 al 26 de febrer.
L'entrenadora Lucía Vicente molt
satisfeta dels nedadors després
de la seua participació va destacar
la qualitat i constància de Carlos i
Joan Ferran estant en un dels
seus millors moments encara que
les lesions no acaben de respectar-los enguany. 

Casualitat i qualitat van voler que els dos nedadors
estigueren nadant junts en els carrers centrals en la prova dels
200 m estils, destacant la 11a posició de Joan Ferran
Barrachina en els 200 m papallona amb un crono de 2.14.89 i

participant també en els 200 m esquena  i en els 200 i 400 m
estils. Carlos Fuente 13´w en els 200 m estils amb un crono
de 2.17.91, aconseguia per al Club un total de 24 punts per
aquesta participació. 

L'equip infantil del Club Natació Benicarló va disputar el
passat 18 i 19 de Febrer el Campionat
Autonòmic Infantil d'Hivern. Els 38
equips participants es van donar cita
en la piscina municipal de Natzaret
(València).

L'equip femení va estar compost
per Noemí Anta, Claudia Barrachina,
Gisele Mateu, Carla Fresquet, Ana
García i Vanessa Bel. Destacar el 7é
lloc en els 200 m braça de Vanessa i el
9é de Gisele en els 200 m papallona.
L'equip de relleus va estar compost
per Noemí, Claudia, Carla i Gisele
participant en els 4 x 100 estils, amb la
7a posició; en els 4 x 200 m lliures la
8a posició a més dels 4 x 100 lliures.
L'equip femení va finalitzar la seua
participació amb la 9a posició per
equips en aquesta competició. 

L'equip masculí va estar compost
per Adrián Prats, David Valdearcos i
José Julián Jaén aconseguint la 21a
posició en el rànquing masculí per
equips.

text CNB

JOAN FERRAN BARRACHINA I CARLOS FUENTE  
EN ELS CAMPIONATS D'ESPANYA D'HIVERN

genera diversió per a tots, genera
recursos també per a les falles”,
assegura. I és que en les 13
comissions que existeixen en la ciutat
és possible menjar i sopar tots els
dies, amb l'única condició de comprar
el corresponent tiquet. Això permet a
les comissions obtenir uns ingressos
extra que altres falles de la resta del
panorama valencià no tenen.
“Nosaltres sempre diem que si
s'hagueren de tancar els casals per
qualsevol circumstància, no sabem si
es podrien fer falles” donada
l’escassesa de recursos amb els que
compten les comissions en l'actualitat.
A més de les aportacions dels socis i
empreses col·laboradores, les falles
sobreviuen gràcies als 24.000 euros
anuals que aporta el consistori a la
Junta Local Fallera. A més cada
comissió rep una aportació municipal

de 4.000 euros. Aqueixes xifres, no
obstant això, es veuran disminuïdes
en aquest exercici, quan el pressupost
municipal siga aprovat definitivament i
es rebaixe l'aportació del consistori a
la festa fallera en un vint per cent. 

Malgrat això els fallers
benicarlandos pensen seguir lluitant
pel sosteniment de la festa sobretot
pel fet d’haver aconseguit pujar-la ben
a munt en tan curt espai de temps. El
continu creixement de les comissions
-l'any passat es va crear l'última-
presagia llarga vida a la festa en la
ciutat. De fet, ja s'augura que els
monuments que es plantaran enguany
en els carrers de la ciutat “tindran molt
nivell. Jo crec que no tindrem
banderoles suficients per a tanta falla
premiable”, assegura el president dels
fallers benicarlandos. I altra dada més
que dóna suport aquesta teoria: hi ha
llista d'espera per a vindre a Benicarló
a qualificar els monuments. La JLF

confia en un jurat extern la valoració
de les falles i el repartiment de premis,
“i saben que ací van a gaudir, que hi
ha molta competitivitat i van a veure
falles molt ben fetes”, apunta
Manchón. Un dels monuments que es
plantarà enguany en la ciutat, per
exemple, va ser premiat en la primera
categoria de les Falles de València. I
per aqueix estil estan totes. Els preus
que s'han pagat a Benicarló són al
voltant de 20.000 euros de mitjana per
una falla gran i entre 6.000 i 8.000
euros per una infantil. I qualitat
significa atracció per als espectadors,
i, en definitiva, per a un potencial
turístic que Benicarló sembla no tenir
ganes per explotar, a tenor del poc
cas que es fa a les Falles. A veure
sinó quina població es pot preuar de
tenir unes celebracions d'aquest
calibre, que li costen menys de 60.000
euros, i que li reporten tants beneficis
a nombrosos sectors de la població.
Ací queda dit i signat.

ve de la pàgina anterior
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De vegades penso que
algunes forces ocultes –i
no tan ocultes- conspiren
contra mi per tal de ferir-
me d’una manera
subtilment descarada. Per
exemple, la setmana
passada em vaig abaixar
les faldilles tot demanant
disculpes a un col·lectiu
local que es dedica a
llançar coets, cremar
ninots i passejar-se ben
ufanós pel poble. La meua
humiliació va ser ben
considerable. Però vet ací,
que es veu que amb això
no hi va haver prou.
Resulta que l’altre dia,
tafanejant per una d’eixes
xarxes socials vaig vore
que algú va canviar la
seua foto de perfil, cosa
que he interpretat com un atac
directe a aquesta secció. Que se
sàpiga.

Avui començaré, com no podia
ser d’una altra manera, per la
portada. Com sempre, una
magnífica foto que il·lustra un
tema molt més important. La
posada en marxa d’un menjador
social ens demostra fins a quins
extrems hem arribat. La crisi està
colpejant amb duresa a les
persones més dèbils, mentre que
els que ens han portat a aquesta
situació encara són més rics. És
el món a l’inrevés. Però per sort
sempre hi ha persones
disposades a invertir part del seu
temps en solidaritat, que és un
valor que no cotitza en borsa però
que el seus rendiments són més
reconfortants que els diners. Això
és un sentiment que els que no en
tenen mai prou no sentiran mai.
Mireu si son pobres. Cal agrair a
tota aquesta gent que col·labora
desinteressadament el seu esforç

i la seua dedicació, perquè
gràcies a ells hi ha quaranta
persones que poden menjar
calent. 

Clar, després de llegir al voltant
d’això, ens trobem coses com el
pla urbanístic i la costa nord que
ens demostres quines són les
coses importants. Diuen que
aquest any acabaran el pla
general d’ordenació urbana. Em
sembla fantàstic. Tota una fita en
la nostra història. Suposo. Perquè
jo recordo que fa gairebé una
trentena d’anys un alcalde va fer
sonar campanes al vol perquè el
ple municipal havia aprovat el pla
urbanístic. Jo no n’entenc, però
suposo que en aquell moment allò
va ser un gran esdeveniment
perquè deguera costar déu i ajuda
acabar-lo. Ara suposo de deu ser
alguna cosa pareguda, però
adaptat a totes les malifetes
urbanístiques que hem hagut de
patir en els darrers anys. Per això
la notícia deu ser tan important,

perquè alguna cosa em diu
que encara tardarem uns
quanta anys a veure grues
escampades pel terme.

L’alcalde se’n va a
Madrid a parlar amb els de
costes. Però ara ho té més
fàcil perquè els que manen
són del seu partit, amb la
qual cosa se suposa que hi
haurà millor sintonia i
s’entendran millor. Perquè
nou viatges a Madrid sense
aclarir un borrall són molts
de viatges. Tampoc no
s’entén per què uns
critiquen els altres per les
mateixes coses que ells no
han fet i els altres critiquen
els uns pel mateix. Jo
tampoc no entenc res. La
casta política ha de seguir
la seua marxa i anar
donant-se peixet per tal
aguantar el major temps

possible xuclant. La meua opinió
és que si no hi ha diners per a
sanitat ni educació, menys n’hi
haurà per a fer passejos marítims,
i encara més tenint en compte la
macro retallada que ens està
anunciant el govern de nostre
amic Mariano, que ens va visitar
no fa molt de temps.

Després del que ha llegit a la
pàgina sis, me n’adono que la
paraula “animals” no ha de tenir
cap to despectiu. Per això el titular
no fa justícia amb els animals, que
mai serien capaços d’arribar als
extrems d’eixes deixalles
humanes que han perpetrat tan
gran barbaritat. 

Ja tinc ganes d’acabar. Estic
eixut, em moro de son i no tinc
més ganes d’escriure. A vore si el
maquetador troba una bona
imatge i la posa a aquesta pàgina
per tal d’omplir-la un mica més i
que parega que he treballat més
del que sembla.    

Senyora Garcia:
Això és el que vaig saber llegir en l’anterior número de la seua revista...

text EL LECTOR
Les obres de construcció de l’EDAR de Benicarló “estan

parades, han tingut un problema d'impagament com molts
altres i no saben quan reprendran les obres”. Així ho
anunciava aquesta mateixa setmana l'edil d'Urbanisme, Pedro
López, que va mostrar la seua sorpresa per l’abandonament
de les obres per part de l'empresa, des del passat mes de
gener. La UTE adjudicatària de les obres ha decidit paralitzar
qualsevol moviment fins que no se li abone per part de
l’EPSAR  el deute que té pendent amb ella de les primeres
certificacions d’obra. Conselleria ha anunciat les seues
intencions que “quan hi haja disponibilitat econòmica, es
reprendran les obres”. 

Xaro Miralles, portaveu del PSPV va lamentar la
paralització de les obres de Benicarló i va detallar que “el
dilluns l'alcalde en la Junta de Portaveus ens va dir que tenia
notícies que es reprendran, però de moment estan parades”.
Per la seua banda, José Sánchez, regidor socialista, va
denunciar que els treballs “fa mesos que estan parats, perquè
si l'empresa no cobra, evidentment no treballa”. Joan Manel
Ferrer, portaveu del Bloc per Benicarló, va lamentar per la
seua banda que “la Generalitat Valenciana no paga res. I si
l'empresa no té finançament, arreplega els trastos i se’n va per
a casa”. A més, va criticar l'actitud de l'alcalde qui va assegurar
que s'havia assabentat de la paralització de les obres “per
casualitat. Hauria d'estar constantment vigilant les obres i
controlant que els seus companys de la Generalitat
Valenciana paguen”. Ferrer va considerar que “Benicarló ja ha
perdut massa anys i a més pesa sobre nosaltres una denúncia

de la Unió Europea per no tenir depuradora”. En aquest sentit,
va qualificar l'actitud de l'alcalde d'infantil: “hauria d'haver-se
preocupat de fer gestions i que l'empresa cobrara” perquè les
obres no es paralitzaren. De moment, va lamentar “no sabem
quant de temps estaran parades, ja veurem quina excusa
posen ara. I esperem no tornar a tenir problemes amb
l'emissari de la Mar Xica” del que va recordar té fuites
intermitents “que impedeixen que la platja tinga bandera
Blava”.

Les obres de la nova EDAR de Benicarló van començar a
l'agost del passat any, en uns terrenys de la partida Vilaperdiu,
després d'anys de retard pel trasllat de les instal·lacions a un
terreny que complira amb la legislació. La instal·lació suposarà
una inversió de 22.118.380,81 euros, IVA inclòs i els treballs
van ser adjudicats a la UTE, Drace Medi ambient, SA-SA,
Agricultors de la Vega de València-Depuració d'Aigües del
Mediterrani, SL. L’EDAR que es construirà és de 3 línies
capaces de tractar 6.000 metres cúbics cadascuna, de les
quals s'executaran de moment dues. La tercera s'obrirà quan
Benicarló augmente la seua població. En principi estava
previst que les obres es desenvoluparen per espai de 18
mesos. Aquesta instal·lació substituirà a l'antic emissari
submarí, l'únic sistema de replegada d'aigües brutes amb el
qual compta Benicarló. A l'agost del 2010, una fugida en la
canonada emissora va provocar abocaments d'aigües fecals a
la mar, i el tancament de la Platja de la Mar Xica al bany. Les
esquerdes no es van reparar fins al mes d'octubre. Les obres
de segellat van costar 155.000 euros. L'inici de les obres de
construcció de la nova depuradora, per tant, van suposar una
alegria per al municipi per les positives conseqüències que per
al nostre entorn tindrien.

text i foto NATÀLIA SANZ

LA DEPURADORA, PARALITZADA, PER FALTA DE PAGAMENT
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“L'ajuntament de Benicarló s'ha d'apuntar ben apuntada la
solidaritat d'alguns pobles veïns”. És l'advertiment que el
regidor d'Hisenda, José María Serrano ha fet després de la
negativa de les localitats limítrofes a compartir les despeses
de gestió del conservatori municipal “que en realitat és d'ús
comarcal”. L'edil va lamentar que “l'ajuntament de Benicarló
ha estat molt solidari, però quan els altres han de ser-lo, et
diuen que t'apanyes”. A més va criticar durament les recents
declaracions de l'alcalde de Vinaròs, Juan Bautista Juan, del
seu mateix signe polític, que li va retraure a l'ajuntament de
Benicarló que en el seu terme municipal suporten serveis com
l'Hospital de Vinaròs o l'oficina del PROP. “Hi ha polítics que
no saben distingir entre un servei públic, d'altre comarcal”, va
assegurar, al·ludint en la seua crítica que aquestes
prestacions no són sufragades amb el pressupost del
consistori. “A nosaltres ens costa més de mig milió d'euros
anuals sostenir el conservatori”, a més  “la meitat dels alumnes
no són de Benicarló. Jo vull el pressupost de Benicarló per a
Benicarló, i per això he de vetllar. El contrari no em sembla
just”. En aquest sentit, va exposar que la quantitat que es
destina a sufragar els estudis musicals dels alumnes d'altres
localitats que utilitzen el conservatori de Benicarló “podríem
destinar-lo a sufragar costos d'alumnes de Benicarló que
estudien fora de la nostra localitat, cosa que no podem fer”.
Així, Serrano va assegurar que “entenem que la resta de
pobles ha de col·laborar, i ho dic i em quede tan ample”. En
aquests moments el consistori continua treballant perquè els
costos de manutenció de les instal·lacions es rebaixen el
màxim possible. Una de les solucions és aconseguir que la
remodelació del mapa escolar elimine el conservatori de

Requena o Utiel “que estan a tan sols 4 quilòmetres de
distància un de l'altre, i no fan falta en aqueixa zona dos
serveis d'aqueix tipus”. Es beneficiaria el de Benicarló de
l'augment de les quotes de subvencions que, a més, “enguany
és possible que tinguem més consignació pressupostària
perquè han canviat els barems”, va dir Serrano. En qualsevol
cas, el regidor considera necessari que la resta d'ajuntaments
de la comarca s'impliquen en el manteniment del conservatori
que, va insistir, és comarcal. “Ara que tots tenim dificultats, ens
diuen que ens apanyem. És que no els interessa la cultura
musical dels seus xiquets?”, va denunciar. A més, va
concloure recordant que serveis com la residència de
discapacitats o el geriàtric també tenen un ús comarcal i és
Benicarló qui es fa càrrec dels costos.

Per la seua part, l'alcalde de Vinaròs, Juan Bta. Juan, ha
replicat a les paraules del regidor d'Hisenda de Benicarló,
afirmant que no va a entrar en polèmiques, més tenint en
compte que es tracta d'un regidor de l'Ajuntament d'una ciutat
veïna. Encara així, ha assenyalat que cada ciutat ha d'estudiar
bé quins serveis ofereix, així com la seua viabilitat. A més, ha
recordat que la ciutat de Vinaròs manté actualment serveis
comarcles com el CRIS o el Punt de Trobada, entre molts
altres, que generen unes despeses a l'Ajuntament, una
circumstància de la qual van ser conscients quan van ser
situats en la ciutat.  L'alcalde de Peníscola, Andrés Martínez,
per la seua banda, considera que "les paraules de Serrano
han estat fruit del nerviosisme, provocat per la mala situació
econòmica de les administracions", i recomana al consistori de
Benicarló que vetlle per una reducció de despeses, si no pot
assumir tot el cost del conservatori però "sense que es veja
minvada la qualitat de l'ensenyament i dels serveis que
presta".

text i foto NATÀLIA SANZ

EL CONSERVATORI FICA EN PEU DE GUERRA LA COMARCA

Certament, “Españoles:
Franco ha vuelto”. I jo que
pensava que això era cosa del
passat? Doncs, fotre, no, es tan
real cómo la misma vida, que
dirien en la llengua de l’imperi.
La troupe de desvergonyits, de
l’ultra més ultra, s’ha tret la
careta definitivament i ha
desembarcat al cap i casal per a
demostrar, de totes, totes, qui
mana ací. I dic MANA, amb
majúscules, perquè no és pot dir
més suau atès que ací el govern democràtic és el
dels xoriços, les hòsties i la porra. Açò és pitjor que
a qualsevol de les repúbliques bananeres de l’Africà
més profunda, amb perdó per l’Àfrica i els africans
que em mereixen el màxim respecte tenint en
compte les condicions tan dures de vida que tenen,
però açò és, simplement, un estat policial i
repressiu digne de més enllà del “telon de acero”.

No volíem que la joventut s’implicara? Doncs,
les imatges de la seua implicació han donat la volta
al món. Els joves de l’IES Lluís Vives de València
s’han convertit, sense voler-lo, en la avantguarda,
l’espill, del clam popular contra el desballestament
de l’estat públic del benestar. Però, d’igual manera,
de retruc, ha tret també a la llum quina és la
veritable cara de la democràcia espanyola,
dignificada en València, com la ciutat de les porres
i els botiflers.

Si és pensaven que amb l’avinguda del Papa, la
Fórmula 1, el pont de Calatrava, Terra Mítica, i
tantes altres obres faraòniques sense sentit, que
ens han deixat enfangats en la merda fins al coll,
seríem els guapos de la pel·lícula, i tots ens
mirarien amb enveja... va, i resulta que no. I és que,
un dia darrera de l’altre, ni amb el millor dels
dissolvents poden traure’s del damunt tot l’engrut
que els cassos dels vestits de Camps i Costa, el
Cabanyal amb la Rita, l’aeromort amb Fabra,
desviació de diners amb les Fundacions i
cooperació amb Blasco, Ciutat de les Arts amb els
sobrecostos, l’institut Noos amb Urdangarin el
Camps i Rita,... i tants i tants altres que van sortint i
que sortiran encara més, i que no ens cabrien ací,
ens estan deixant. Són tantes les xoriçades que
s’han comés en este país que segurament
passarem a la història com el forat negre de la
corrupció a l’estat espanyol. El pou que tot s’ho
engoleix.

I si amb això no en tenien
prou, damunt, han de fer-se
notar, encara més, i arreu del
món també, fins i tot a les
antípodes han arribat aquestes
càrregues policials, com els
campions de la força bruta
contra l’enemic, perdó,
estudiants de secundària.
Estudiants que surten al carrer
per protestar contra aquells que,
suposadament, haurien de
proveir-los dels mecanismes
necessaris per fer el seu treball,
o siga estudiar, en unes

condicions dignes... del segle XXI en el qual estem.
Però que es troben, barracons, aules sense
calefacció, sense folis per fer els exàmens, amb
instal·lacions i material esportiu desballestat,... i ni
paper higiènic!

Ah, però això sí, no siguera cas que amb la
protesta algú prenguera mal, ens envien també la
policia repressora, herència del franquisme, que els
considera “el enemigo”, i que utilitza contra ells tota
la força bruta, però bruta en el sentit més literal i
ample de la paraula, per “ensenyar-los” com són les
coses ací, perquè ens cuide. Moltes gràcies!

I si açò és la manipulació informativa, de la pura
i dura realitat, la manipulació informativa que ha fet
que, fins i tot Canal 9, bé, matisem, alguns
treballadors de l’ens, davant la gravetat dels fets i
davant l’absència d’informació “pública”, haja sortit
a la palestra per denunciar-ho, jo em considero un
manipulador informatiu d’aquest estat policial
franquista i retrògrad que està retallant-nos totes les
nostres llibertats.

Des d’ací animo a tothom a ser partícip
d’aquesta manipulació informativa atés que quan
més manipuladors d’aquesta mena hi haja més
gent sortirà al carrer manifestant-se contra l’actual
situació econòmica, social i repressiva a la que ens
ha abocat la corrupció política imperant. Quants
més serem menys estat ppolicial tindrem! La revolta
no ha de tenir marxa enrera. La revolta ha de tenir
uns objectius que han de començar eliminant el
llast polític actual reconvertint-se una eina útil i de
futur. Cal reaccionar ja, buscant altres models
socials atés que el que tenim està completament
esgotat. És massa el que ens hi juguem i poc el
temps que ens queda.

Visca l’estat policial!
text  ROBESPIERRE

La guillotina
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El trasllat del mercat de venda ambulant de Benicarló no
està avalat pels serveis tècnics de l'ajuntament,
contràriament a la defensa que ha fet la regidora de Comerç,
María Ortiz, en diverses compareixences públiques. Els
informes redactats a petició d'ella per part dels departaments
de Policia Local i Urbanisme, no són favorables al canvi
d'ubicació i desvetllen una sèrie de problemes tant per al
trànsit rodat com per a la seguretat de les persones que
circulen per l'entorn. Les dades les ha tret a la llum el
portaveu del PSPV, José Sánchez, qui ha qualificat de falta
“de responsabilitat política” l'actitud de la regidora i va
denunciar que “no pot mentir i fer-lo, a més, descaradament”.
L'edil va llegir els informes emesos pels departaments,
nascuts arran de la petició feta per ell, diu, en el primer
Consell de Comerç en el qual es va debatre el tema, en data
27 d'octubre. L'informe del departament d'Urbanisme duu
data del 17 de novembre i en ell s'adverteix que la plaça “és
un espai lliure o zona verda, el que vol dir que la instal·lació
d'una activitat setmanal que impedisca l'ús com espai públic,
resultaria contradictori amb el perseguit pel planejament i la
normativa vigent”. D'altra banda, nega que a la plaça puguen

accedir els vehicles dels venedors per a carregar i
descarregar la seva mercaderia, ja que l'existència d'un
aparcament subterrani impedeix la sobrecàrrega de les
estructures.  “Senyora regidora, quina part de l'informe no
entén?” va inquirir Sánchez. 

No és més benigne amb les intencions de la edil
l'informe de la Policia Local, qui recorda que la plaça està
situada en el centre de la localitat, en un entorn ja de per si
mateix sobrecarregat de trànsit rodat i en el qual a més “hi ha
un nucli amb dos centres escolars en els extrems. En
conseqüència, a la ja habitual presència de vehicles caldrà
afegir els dels venedors”, diu l'informe policial. Però a més
els agents afegeixen que “al voltant de la plaça no hi ha espai
perquè es puga realitzar la càrrega i descàrrega dels
comerciants”. Amb aquests informes en la mà, el portaveu
socialista va criticar l'actitud de la edil de Comerç i va
desvetllar que l'augment en el nombre de llicències finals
concedides va motivar el passat 23 de gener a la edil a
sol·licitar un nou informe a Urbanisme “perquè li dibuixessen
noves parades ocupant vials com Joan Carles I i Pintor
Sorolla. Què no ha tingut bastant amb els informes que, a
més, vol acabar de col·lapsar el poble?” es va preguntar
Sánchez. 

text NATÀLIA SANZ

MARÍA ORTIZ NO DIU LA VERITAT DEL DIMECRES
EL SOMRIURE DE L’IGNORAT

Els media conservadors espanyols –cada vegada més i
més servils amb els “populars”- s’han esgargamellat en
presentar la recent visita del seu “líder” a les europes, com
un gran triomf diplomàtic i polític. Les imatges que ens
arriben de Brussel·les, però, no casen amb una tal eufòria,
especialment la què mostra a un Rajoy somrient i ignorat

fins i tot pel què té al costat i, especialment menystingut pel
grup que apareix en animada conversa amb Sarkozy. És el
què té presumir del què u no té: la solució a la crisi i l’
“admiració” dels seus col·legues europeus. Així s’afegeix la
condició d’ignorant a la d’ignorat...amb un somriure gèlid i
fofo. 

Ja li està bé a tant presumptuós personatge.
Marc Antoni Adell

DIME DE QUÉ TE ALABAS…

…y te diré de qué careces. És el que proclama la dita
castellana i així els del PP es posen en evidencia –una
vegada més- en voler fer-nos creure que el seu partit
s’inspira en valors com –agafeu-vos fort!-: la llibertat, la
democràcia, la tolerància i l’humanisme cristià... “Llibertat”,
si de cas la digital i altres mostres d’agressivitat i
menyspreu, de què fan ostentació. “Democràcia”, la que
gasten en “designar” als seus líders, per rigorós ordre
“successori”: Franco a Fraga, Fraga a Aznar, Aznar a

Rajoy... “Tolerància” la que practiquen amb els què no
pensen com ells: crítics, intel·lectuals, demòcrates i
persones de bé... als qui assetgen i foragiten. Humanisme,
sobre tot “cristià” (!?), practicant la “caritat”, en retallar els
pocs drets de les classes desafavorides i marginades, dels
immigrants i dels treballadors, mentre mantenen intocables
els privilegis dels poderosos, inclosa l’església catòlica.

Certament els “populars” fan (des)honor al ideari que
proclamen i del què s’alaben...

Marc Antoni Adell

I.T.V de vergonya
Escric aquestes ratlles malhumorades i

decebudes al voltant de l’obligació de passar la
ITV, la Inspecció Tècnica de Vehicles. I entenc
perfectament que el servei és necessari perquè
hem de revisar periòdicament els mecanismes
dels vehicles i el servei l’hem de pagar els
propietaris.

Però el que resulta incomprensible per no posar
vergonyós, és la gran diferència que hi ha entre les
tarifes que apliquen les comunitats espanyoles per
efectuar la revisió. I el que resulta més enfadós
encara: la Comunitat Líder, la Comunitat
Campiona a exigir més diners als ciutadans per
acomplir l'obligació de passar la ITV és la nostra,
l'anomenada Comunitat Valenciana. 

Al llarg de l’any 2011, per cada turisme dièsel
que passava la ITV a Vinaròs cobraven 65,20 € (seixanta-cinc euros i vint cèntims). Si el mateix turisme l’hagués passada
a Tortosa hauria pagat 44 € (quaranta-quatre euros), és a dir, 21’20 euros menys. Igual volien fer-nos creure que a la
Comunitat Valenciana cobraven més diners perquè ho feien amb més cura, ho feien millor, ho feien amb més seguretat.
O que en altres comunitats ho feien pitjor o que no els importava la nostra seguretat. I encara més, l’any 2011 el mateix
turisme hagués pagat a Euskadi 42,80 €, a Aragó, 44,57 €, a Castella la Manxa, 46,84 €, a Múrcia 47 € a les Illes Balears,
45,87 €, a Canàries 43,10 €...I així fent-li la volta a tot Espanya. Que cada comunitat feia allò que li demanava el cos i no
passava res. Fantàstic, tu!

Però el cas de la Comunitat Valenciana que cobrava per exemple, el 48'18 % més que Catalunya pel mateix servei és
d'excel·lència... D’excel·lència valenciana, vaja! Que sí, que la C.V. ha guanyat la cursa de l’avarícia i ha estat campiona
en la carrera de cobrament de la ITV. I en el peatge de l'única autopista que passa per Benicarló, també som campions.
I en disposar de l'aeroport més original, també. I en massa coses més...

Caldrà fixar-se en els preus del 2012 per passar la ITV.
Jaume Rolíndez



de retallades que l’únic que fan
és deixar-nos cada vegada a
tots pitjor. I compte, no tots som
funcionaris! Però si ho fórem,
amb més raó! Però al que
anàvem... Ens va sorprendre la
gran quantitat de gent que hi va
haver encara que després la
policia per comptar els
manifestants ho fera a ditet, ja
us podeu pensar de qui, i
rebaixés la xifra de manifestants
quasi a un per km quadrat. Què
hi farem? Com a mínim si no
superen les matemàtiques,
aquell dia podien aprovar per
comportament... No van traure
les porres!

Més manifestació 
Ara, entre tanta gent i

sindicats una cosa que ens va
sorprendre d’allò més, va ser el
fet que, al mig del sarau, ens hi
trobarem a una representació...
del PSOE. Osti tu, però no van
ser estos els que començaren
amb açò de les retallades?
Doncs allí hi eren ells amb una
pancarta que anava de banda a
banda del carrer a la plaça de
Maria Agustina amb tota la flor i
nata dels peixos grossos de la
província. Esta gent s’apunta a
un bombardeig com si ells foren
les germanetes de la caritat
precisament. De tota manera
vam notar a faltar, per allò que
és d’ací, a la representant
política del nostre poble a
l’ajuntament. Segons tenim
entès tenia una acte que no
podia defugir: era mantenidora
d’una falla! I és que ja sé sap,
com sempre han manifestat els
de l’univers fallero, lo primer és
lo primer... les falles!

Ja són falles, no?
I parlant de falla, sembla ser

que amb les presentacions
alguna que altra creu que té més
drets que ningú i pot fer el que li

vinga de gust. Així, diumenge
passat a les 12h la Banda de
Música de Benicarló havia de fer
un concert-assaig preparatori
per al Certamen de la Sénia a
l’auditori, al nostre auditori, a
l’auditori de tots. Fins ací tot bé
però, quan van arribar allí amb
tot el material per muntar la seua
paradeta amb els instruments es
van trobar... sorpresa, amb
l’escenari muntat, però de la
presentació de la falla del dia
anterior. Allí que músics, pares i
mares, i professors, van haver
de desmuntar el que uns
espavilats no havien fet. Total
que amb una hora
d’endarreriment va començar el

concert. Ja ho hem dit massa
vegades allà on apareix una
falla... falla tot l’altre. I això que
la Banda guanya premis i porta
el nom de la ciutat per tot arreu
que... si no! Ja la veiem fent
l’assaig general a l’auditori del
poble del costat. Al del sud ens
referim, que és molt millor i està
millor condicionat. Segur que si li
ho diuen al seu alcalde...
encantat de la vida. Igual que es
van poder endur la Mostra de
Cine i el campus de futbol Pichi
Alonso. I ací... quasi han de
pidolar. Hi haurà algun
responsable fallero que sortirà a
demanar disculpes? Molt ens
temem que no. Estan per
damunt del bé i del mal. 

Com a València, que a
l’endemà de les carxotades de la
policia als estudiants perquè n’hi
havia d’encaputxats i tallaven
carrers, van començar les
despertades amb falleros
encaputxats tirant coets pel mig
dels carrers. El que diem abans:
lo primer és lo primer... les falles.
La resta a la cua! 
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Els cossos de seguretat reforçaran els seus efectius durant
dos caps de setmana seguits per a garantir la seguretat en la
Setmana Fallera de Benicarló. A més, es faran dues revisions
de seguretat a casals i monuments fallers, per a garantir la
tranquil·litat de benicarlandos i visitants. El primer cap de
setmana fort dels festejos serà el del 10 de març, quan se
celebra la cavalcada del Ninot i el posterior Ball de Ninot.
David Barelles, subdelegat del govern en la província de
Castelló, no va voler indicar el nombre d'efectius que es
desplaçaran a la ciutat per a vetllar per la seguretat dels
ciutadans, encara que va assegurar que “seran els
necessaris”. Unes declaracions molt diferents a les que
habitualment solíen fer els subdelegats del govern en rodes
de premsa semblants. Davant esta afirmació tan contundent,
que va deixar sense paraules als periodistas, va ser l'alcalde
del municipi, Marcelino Domingo, qui va explicar que “seran
similars als d'anys anteriors. La Policia Local s'encarregarà de
la regulació del trànsit en el nucli urbà i la Guàrdia Civil vetlarà
per la seguretat en l'extraradi”. Per la seua banda Marcos
Marzal, regidor de Seguretat Ciutadana, va comparéixer tot
seguit per oferir, ara sí, les dades de la seguretat fallera. En
concret, el regidor va detallar les mesures adoptades en la
recent Junta de Seguretat Local, celebrada juntament amb la
Junta Local Fallera després de rebre les peticions i necessitats
de les 13 comissions de la ciutat. “S'ha acordat que el primer

dia de tall  de carrers per a començar a muntar els casals serà
el 8 de març, perquè el dia 11 estiguen tots acabats. Els
monuments començaran a plantar-se aqueix mateix dia”, va
detallar. 

El cap de la Policia Local, Agustín Parra, va indicar que
“havia comissions que volien començar a plantar abans, però
se'ls va denegar el permís” per a evitar que la ciutat es
col·lapse més dies dels necessaris. En total, està previst que
els agents de la Policia Local “facen 400 hores extres ja que
passaran per servei fins a 250 policies”. Els canvis del sentit
del trànsit seran els habituals en altres celebracions falleres,
encara que una de les comissions, la d’Amics del Foc,
canviarà d'emplaçament “creiem que per a millor”, va detallar
Parra. A més de les recomanacions de no aparcar entorpint
els passos per a vehicles d'emergència, el ban que ha publicat
l'alcalde de la ciutat recorda que “no es pot servir beguda a
menors en els casals, ni traure els gots de vidre al carrer”.
Referent als horaris de llançar petards, només està permès
durant la despertà i la mascletà. D'altra banda, el consistori
editarà 5.000 plànols en els quals se senyalitzarà la ubicació
dels monuments fallers i les zones d'aparcament gratuït que
s'habilitaran per a aquests dies de festes populars. A més, se
seguirà amb el costum iniciat fa uns anys i que facilita que els
monuments grans es cremen de dos en dos, començant a les
deu i mitja de la nit per a permetre que la falla guanyadora es
creme “al voltant de la una i mitja de la matinada”, va explicar
Parra.

text i foto NATÀLIA SANZ

JUNTA DE SEGURETAT FALLERA SENSE XIFRES



Fets paranormals 1
Dimarts a la vesprada, amb

tot l’embolic que hi havia a
València amb els estudiants, la
consellera Johnson -coneguda
per no saber qui va escriure el
Tirant lo Blanch i per haver
començat a malparlar el valencià
un cop va deixar Canal 9, on ho
feia correctament-, va fer una
visita a Benicarló, amb l’excusa
de visitar Sant Bartomeu per allò
de l’exposició de La Llum de les
Imatges. El més curiós del cas
és que només van avisar a los
afines, és a dir, als de Ràdio 9.
La resta de mitjans, tot i l’àmplia
repercussió i seguiment que
està tenint la notícia de
l’exposició a la comarca, es van
quedar amb un pam de nassos
quan se’n van assabentar al dia
següent. És la pluralitat que
entén el PP. Ací, la canallesca ja
va dir que, tot i la nota de premsa
que van enviar al dia següent,
havien de fer com si ploguera. Al
cap i a la fi va vindre a dir el que
ja s’ha publicat a tots els mitjans
per activa i per passiva. De tota
manera, indignant. Però sembla
ser que un del gremi dels notaris
de l’actualitat, que passava per
l’Ajuntament aquell dia, es va
trobar allà tot el fregao i
aprofitant l’avinentesa es va
queixar perquè a ell no l’havia
avisat ningú, tot i considerar-se
un reconegut pepero del poble.
Encara així, abans del
comunicat, si només ho havia
cobert Ràdio 9, com sabia la
canallesca que aquesta senyora
havia vingut? O era només un
rumor... en confidència. Als
tafaners  ens sembla que això és
un fenomen un poc misteriós.
Veriueu-ho vosaltres mateixos! 

Fets paranormals 2
I si paranormal va ser

l’aparició de Johnson, què direm
de la del nou sotsdelegat del
govern per ací dalt terres per a

dir, pel que sembla, no-res. Sí,
no-res. Resulta que el bon
senyor va vindre a parlar de com
seria la seguretat el mes que ve
durant les festes falleres i, per
això, va fer reunir la Junta de
Seguretat Local. Mireu si va ser
segura la Junta que la roda de
premsa que havia convocat
aquest il·lustre personatge que
havia de començar a les 11 del
matí va començar quasi a les
12:30. I sabeu el que va dir?
Entre altres coses més
desgavellades que contarem
després, que tot estava bé. Que,
emulant el seu col·lega valencià,
el dels enemics estudiants de
secundària, que ell no podia
informar del seu dispositiu no fos
cas que els roïns se
n’assabentaren. Xúpate esa
morena! Certament una manera
com una altra de guanyar-se les
garrofes... que van furtant al
camp, dia si dia també, per falta
dels efectius que aquest senyor
ens retalla.

Ignorància paranormal
Ara, si penseu que amb el de

dalt havia patinat, això no és res
comparat amb l’aterratge amb
què a començar la roda de
premsa: “estic molt content
d’estar ací a... VINARÒS”. La
colzada de Marcelino, indicant-li,
Benicarló, va ser tan dissimulada
com les que reparteix el Sergio
Ramos del Madrid i que no
veuen mai els àrbitres. Però ni
amb colzades semblava aquell

senyor assabentar-se d’on era
atès que ni 20 segons després
tornava a la càrrega quan
indicava que “ací a Vinaròs...”, i
a l’uníson Marcelino i Marzal,
que també hi era, li indicaven a
través d’uns somriures glaçats
pel pànic i el ridícul, que era a
Benicarló. Com per a nomenar-
lo persona non grata o
consagrar-li les panissoles de tot
un trimestre. Aquests polítics de
València quan perden de vista la
Siudat de las Artes i las Siencias
no es troben la dreta amb
l’esquerra i no semblen haver
superat ningú el Coneixement
del medi de Primària.

La policia en falles
Segons tenim entès, com la

canallesca es va quedar glaçada
i amb un pam de nassos entre el
retard, la lliçó de geografia
fallada, i el no dir res per part
d’aquest senyor, quan ell se’n va
anar, el regidor Marzal i el cap de
la policia van explicar
detalladament el dispositiu que
hi haurà per aquestes festes de
falles. Per una vegada, i tant de
bo servisca de precedent, algú
se sabia la lliçó. Altra cosa és
que després, a falles, arribat el
moment la policia obligue la gent
a complir les ordenances
municipals... però segurament ja
en parlarem més endavant, del
tema.

Manifestació
Sí, senyors. Alguns tafaners

també vam sortir dissabte passat
a la manifestacions per les
retallades que va haver a
Castelló. A vore que us
pensàveu que no tenim el nostre
coret? Doncs, sí, allí que hi érem
dient la nostra, com molta gent
farta de la colla política
blavenciana que ens ha portat
en aquesta situació de desficaci
nacional. Demanàvem uns
serveis públics de qualitat i prou

EL BENICARLÓ UNDERGROUND
text LA COLLA DE TAFANERS
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A quasi tres euros el quilo està pagant el consumidor final
per les Carxofes amb Denominació d'Origen Benicarló. El
producte, que es troba en plena campanya, no està reportant
grans beneficis per als agricultors per l'escassesa de quilos
que es recol·lecten. A més, en el camp, l'hortalissa es paga
entre dos i dos euros i mig el quilo. Jorge Llorach, president
del consell regulador de la DO, va explicar que “ara els cultius
es troben en un lleuger paró de producció perquè la planta ha
de desenvolupar-se després de l'última recol·lecció de
producte i brollar de nou, ha de tornar a agafar força”. Això,

unit al fred intens de les últimes setmanes, i que durant els tres
últims dies de la setmana està gelant pels matins, ha provocat
una disminució de quilos recol·lectats, que no són els que
haurien de comptabilitzar-se en aquest moment de la
campanya. Per això, “menys quilos en el mercat repercuteix
en un augment del preu. Encara que açò no beneficia a
l'agricultor, perquè està venent menys quantitat”. La producció
actual, segons detalla Llorach, és de 450.000 quilos de
carxofa amb DO. La presència de forts vents durant l'últim mes
en la zona de producció del preuat producte, va propiciar que
“les gelades no atacaren a les plantes, perquè podrien haver
fet més mal”. És per això que, a diferència d'altres anys per
aquestes dates, “s'han continuat etiquetant carxofes amb DO”,
afavorint la venda del producte en els mercats. 

En aquests moments “la carxofa que ix està molt bé, molt
bona. Encara que aquests tres dies de gelades matutinas
provoquen que l'hortalissa per damunt perda pell, però dins
està perfecta”. El president de la DO confia que les carxofes
de la segona brollada de les mates comencen a despuntar en
breu i ho facen amb la mateixa qualitat que ho ha fet fins al
moment, per a seguir sostenint la campanya com s'ha fet fins
al moment. Així, es podran seguir ensenyant els camps de
carxofes i el procés productiu com es fa en les visites guiades
que s'han engegat enguany com iniciativa pionera, i que estan
tenint gran acollida de públic. “La gent ve a conèixer la nostra
producció, compra carxofes i coneix Benicarló”, va concloure.

text i foto NATÀLIA SANZ

CARXOFES CARES PERÒ SENSE BENEFICI PER AL LLAURADOR

Mes de tres milions d'euros li deuen els contribuents a
l'ajuntament de Benicarló. Els deutes provenen tant de
particulars “que no poden pagar per la crisi, com
d'empresaris”, ofegats per la mateixa situació, segons va
desvetlar el regidor d'Hisenda, José María Serrano. “En la
caixa no hi ha diners, perquè hi ha molta gent que no pot
pagar els seus impostos, i això repercuteix en l'ajuntament”,
va desvetllar. L'encarregat dels comptes municipals va
reconèixer que “la nostra prioritat és pagar als proveïdors” en
el moment s'aproven definitivament els pressupostos
municipals, cosa que succeirà en menys d'un mes. I és que
en aquests moments la situació de les arques municipals és
crítica ja que Serrano va reconèixer que “no tenim liquiditat”
a causa de l’endeutament dels ciutadans. L'edil va assegurar
davant la premsa que “no sabria dir a quants dies està
pagant l'ajuntament ara” però va manifestar que la intenció
és “pagar com ho fèiem abans, a 60 dies. Però ara és molt
complicat”. En qualsevol cas va sostenir que “hem de
prioritzar primer als proveïdors” en el pagament de factures
pendents, que es farà gràcies a una operació de crèdit que
es realitzarà quan els comptes s'aproven definitivament. 

Contestava també així a la portaveu del PSPV, Xaro
Miralles, qui li va recriminar en el recent ple de pressupostos
que aqueixa operació no es destine a realçar inversions.

“L'ajuntament prefereix fer una operació de crèdit per a pagar
als proveïdors pendents que destinar-lo a inversions”,
malgrat que va reconèixer que el de Benicarló, és un dels
ajuntaments menys endeutats de la província de Castelló. En
concret, segons les dades que obraven en poder de l'edil
d'Hisenda “l'endeutament amb els bancs ascendeix a 11,2
milions d'euros”, molt per sota dels límits permesos per la
legislació vigent. Malgrat això Serrano va tornar a recordar
que “s'ha fet un pressupost realista, d'acord amb la situació
actual” i tenint en compte els númeross i la situació actual.
“Està ajustat a la baixa, per a evitar tensions de Tresoreria” i
no provocar el col·lapse dels comptes. “Jo haguera pogut fer
un pressupost amb dos milions d'euros menys, però això és
enganyar a la gent perquè haguérem hagut de fer
modificacions pressupostàries per a suplementar les partides
eliminades al principi”, va assegurar. I és que, per exemple,
dels 2,4 milions d'euros que es recaptaven en els anys de
bonança per l’ICIO s'ha passat als 141.000 euros que s'han
pressupostat per a aquest exercici. Així les coses, poc més
es pot fer per a plantar cara als comptes de l'exercici
d'enguany, que en inversions gastarà el 30% de la partida
pressupostària de més d'un milió d'euros a renovar els
sistemes informàtics del consistori. Altres inversions
pressupostades en els comptes són els 42.000 euros que es
destinaran a la renovació del sistema Tetra de la Policia
Local, les millores en col·legis públics o la restauració de la
capella de l'antic Convent de Sant Francesc.

text NATÀLIA SANZ

ELS DEUTES DELS CONTRIBUENTS OFEGUEN L’AJUNTAMENT



Una mirada endavant
Diuen els que ho porten a la sang que març comença

amb una llum i una olor especial. Ho fa embolicat de
petards, a ritme de pasdoble faller i amb aromes de paelles
i torradetes en els casals. Les Falles ja estan ací i Benicarló
arribarà al seu 39é aniversari de celebració en la ciutat amb
la satisfacció d'haver aconseguit superar a la ciutat més
fallera de la província de Castelló pel que fa a la qualitat dels
seus monuments. Els propis mestres fallers de Borriana han
reconegut que enguany les falles que es plantaran a la
nostra ciutat tindran millor qualitat que les d'ells. 

Darrere d'aquest èxit està l'esforç de molts fallers i de
gent com Juan Lluch, que un dia ho va deixar tot per a
dedicar-se a construir falles. I, almenys de moment, no pot
queixar-se. Emprenedor, innovador, amb unes ganes
constants d'aprendre, millorar i superar-se. Aquest jove
benicarlando ha aconseguit situar-se en l’elit del disseny
faller, mantenint el seu taller a Benicarló. I malgrat que pocs
ho aconsegueixen, l'any passat va aconseguir ser profeta en
la seua terra. Premi a l'esforç i a la constància, després de
superar esculls de gents sense escrúpols que sembla que
tinguen enveja del seu veí. Juan fa més publicitat de
Benicarló que molts que cobren, suposadament, per fer-lo. 

La setmana que deixem ha servit també per a inaugurar
l'Exposició del Ninot, per a presentar, no sense polèmica, el
dispositiu de seguretat que s'ha preparat per a Falles i per a

ser testimonis del sentit homenatge que la Falla La Paperina
li va fer al que durant tants anys fora el seu president: El
Semolero. La ciutat es prepara per a celebrar uns festejos
que són capaços, durant dos caps de setmana seguits,
d’atraure a un riu de gent a la nostra ciutat. Mentre, el
consistori mira cap a altre costat, impassible en les formes,
incapaç d’amortitzar l'esforç faller en benefici propi. Per que
les falles ens poden agradar més o menys, ens poden
molestar fins al punt de no deixar-nos dormir a la nit, però és
innegable el benefici econòmic que reverteix en la nostra
ciutat gràcies a aquest atractiu. Algú hauria de pensar-s’ho
una mica més i posar-se a fer els deures. I és que no podem
seguir vivint del que li sobra a Peníscola. No, com estan les
coses.

Entre la sorpresa i la mentida versemblant
No en sortim d’una quan ens topem amb una altra. Ara

resulta que les obres de la tan pregonada depuradora fa uns
mesos que estan aturades perquè la nostra Generalitat no
paga. També resulta que el tan pregonat canvi d’ubicació del
mercat ambulant que assegurava la regidora Ortiz que
estava avalat per informés tècnics ha resultat mentida.

S’ha passat de la sorpresa més dolorosa a la mentida
més evident en tots dos casos. Tant en un cas com en l’altre
es veien venir problemes que ara han sortit a la llum pública:
la falta de liquiditat de l’administració autonòmica, que
pagarà... “quan hi haja disponibilitat econòmica”, amb la qual
cosa podem esperar asseguts, i l’enganyifa dels suposats
avals d’informes tècnics al trasllat del mercat que ara ha
resultat no ser així atés que, segons urbanisme “una activitat
setmanal que impedisca l'ús com espai públic, resultaria
contradictori amb el perseguit pel planejament i la normativa
vigent”, o el de la policia que indica que “la plaça està
situada en un entorn ja de per si mateix sobrecarregat de
trànsit”, a més que “no hi ha espai perquè es puga realitzar
la càrrega i descàrrega dels comerciants”. 

Deu ser que la mentida és més agradable de dir que la
veritat?
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EL CÒMIC

Panissola: per al sotsdelegat del govern de la província. Damunt de no dir res pel que fa
als efectius de seguretat que hi haurà a falles (que després explicaria Parra i Marzal), que ja
té nassos, damunt, ve ací i diu que està a... Vinaròs. I no una, dues vegades! I això que
l’alcalde el va corregir la primera vegada. Però ni per eixes! I aquesta gent està al govern?  Hi
ha una cosa que es diu EPA (Educació Permanent d’Adults), que segurament li aniria molt bé
per repassar una mica de geografia. Ah, i és debades i pública!

CARXOFA I PANISSOLA

Divendres 9 de març

19.30 h. Concert del Ninot, 
a càrrec de Coral Infantil

Petiquillo i Coral Juvenil Kylix.
Local de la Coral, annex a

l'Auditori. Entrada lliure.

Organitza: Coral Polifònica
Benicarlanda.



Una mirada endavant
Diuen els que ho porten a la sang que març comença

amb una llum i una olor especial. Ho fa embolicat de
petards, a ritme de pasdoble faller i amb aromes de paelles
i torradetes en els casals. Les Falles ja estan ací i Benicarló
arribarà al seu 39é aniversari de celebració en la ciutat amb
la satisfacció d'haver aconseguit superar a la ciutat més
fallera de la província de Castelló pel que fa a la qualitat dels
seus monuments. Els propis mestres fallers de Borriana han
reconegut que enguany les falles que es plantaran a la
nostra ciutat tindran millor qualitat que les d'ells. 

Darrere d'aquest èxit està l'esforç de molts fallers i de
gent com Juan Lluch, que un dia ho va deixar tot per a
dedicar-se a construir falles. I, almenys de moment, no pot
queixar-se. Emprenedor, innovador, amb unes ganes
constants d'aprendre, millorar i superar-se. Aquest jove
benicarlando ha aconseguit situar-se en l’elit del disseny
faller, mantenint el seu taller a Benicarló. I malgrat que pocs
ho aconsegueixen, l'any passat va aconseguir ser profeta en
la seua terra. Premi a l'esforç i a la constància, després de
superar esculls de gents sense escrúpols que sembla que
tinguen enveja del seu veí. Juan fa més publicitat de
Benicarló que molts que cobren, suposadament, per fer-lo. 

La setmana que deixem ha servit també per a inaugurar
l'Exposició del Ninot, per a presentar, no sense polèmica, el
dispositiu de seguretat que s'ha preparat per a Falles i per a

ser testimonis del sentit homenatge que la Falla La Paperina
li va fer al que durant tants anys fora el seu president: El
Semolero. La ciutat es prepara per a celebrar uns festejos
que són capaços, durant dos caps de setmana seguits,
d’atraure a un riu de gent a la nostra ciutat. Mentre, el
consistori mira cap a altre costat, impassible en les formes,
incapaç d’amortitzar l'esforç faller en benefici propi. Per que
les falles ens poden agradar més o menys, ens poden
molestar fins al punt de no deixar-nos dormir a la nit, però és
innegable el benefici econòmic que reverteix en la nostra
ciutat gràcies a aquest atractiu. Algú hauria de pensar-s’ho
una mica més i posar-se a fer els deures. I és que no podem
seguir vivint del que li sobra a Peníscola. No, com estan les
coses.

Entre la sorpresa i la mentida versemblant
No en sortim d’una quan ens topem amb una altra. Ara

resulta que les obres de la tan pregonada depuradora fa uns
mesos que estan aturades perquè la nostra Generalitat no
paga. També resulta que el tan pregonat canvi d’ubicació del
mercat ambulant que assegurava la regidora Ortiz que
estava avalat per informés tècnics ha resultat mentida.

S’ha passat de la sorpresa més dolorosa a la mentida
més evident en tots dos casos. Tant en un cas com en l’altre
es veien venir problemes que ara han sortit a la llum pública:
la falta de liquiditat de l’administració autonòmica, que
pagarà... “quan hi haja disponibilitat econòmica”, amb la qual
cosa podem esperar asseguts, i l’enganyifa dels suposats
avals d’informes tècnics al trasllat del mercat que ara ha
resultat no ser així atés que, segons urbanisme “una activitat
setmanal que impedisca l'ús com espai públic, resultaria
contradictori amb el perseguit pel planejament i la normativa
vigent”, o el de la policia que indica que “la plaça està
situada en un entorn ja de per si mateix sobrecarregat de
trànsit”, a més que “no hi ha espai perquè es puga realitzar
la càrrega i descàrrega dels comerciants”. 

Deu ser que la mentida és més agradable de dir que la
veritat?
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Fets paranormals 1
Dimarts a la vesprada, amb

tot l’embolic que hi havia a
València amb els estudiants, la
consellera Johnson -coneguda
per no saber qui va escriure el
Tirant lo Blanch i per haver
començat a malparlar el valencià
un cop va deixar Canal 9, on ho
feia correctament-, va fer una
visita a Benicarló, amb l’excusa
de visitar Sant Bartomeu per allò
de l’exposició de La Llum de les
Imatges. El més curiós del cas
és que només van avisar a los
afines, és a dir, als de Ràdio 9.
La resta de mitjans, tot i l’àmplia
repercussió i seguiment que
està tenint la notícia de
l’exposició a la comarca, es van
quedar amb un pam de nassos
quan se’n van assabentar al dia
següent. És la pluralitat que
entén el PP. Ací, la canallesca ja
va dir que, tot i la nota de premsa
que van enviar al dia següent,
havien de fer com si ploguera. Al
cap i a la fi va vindre a dir el que
ja s’ha publicat a tots els mitjans
per activa i per passiva. De tota
manera, indignant. Però sembla
ser que un del gremi dels notaris
de l’actualitat, que passava per
l’Ajuntament aquell dia, es va
trobar allà tot el fregao i
aprofitant l’avinentesa es va
queixar perquè a ell no l’havia
avisat ningú, tot i considerar-se
un reconegut pepero del poble.
Encara així, abans del
comunicat, si només ho havia
cobert Ràdio 9, com sabia la
canallesca que aquesta senyora
havia vingut? O era només un
rumor... en confidència. Als
tafaners  ens sembla que això és
un fenomen un poc misteriós.
Veriueu-ho vosaltres mateixos! 

Fets paranormals 2
I si paranormal va ser

l’aparició de Johnson, què direm
de la del nou sotsdelegat del
govern per ací dalt terres per a

dir, pel que sembla, no-res. Sí,
no-res. Resulta que el bon
senyor va vindre a parlar de com
seria la seguretat el mes que ve
durant les festes falleres i, per
això, va fer reunir la Junta de
Seguretat Local. Mireu si va ser
segura la Junta que la roda de
premsa que havia convocat
aquest il·lustre personatge que
havia de començar a les 11 del
matí va començar quasi a les
12:30. I sabeu el que va dir?
Entre altres coses més
desgavellades que contarem
després, que tot estava bé. Que,
emulant el seu col·lega valencià,
el dels enemics estudiants de
secundària, que ell no podia
informar del seu dispositiu no fos
cas que els roïns se
n’assabentaren. Xúpate esa
morena! Certament una manera
com una altra de guanyar-se les
garrofes... que van furtant al
camp, dia si dia també, per falta
dels efectius que aquest senyor
ens retalla.

Ignorància paranormal
Ara, si penseu que amb el de

dalt havia patinat, això no és res
comparat amb l’aterratge amb
què a començar la roda de
premsa: “estic molt content
d’estar ací a... VINARÒS”. La
colzada de Marcelino, indicant-li,
Benicarló, va ser tan dissimulada
com les que reparteix el Sergio
Ramos del Madrid i que no
veuen mai els àrbitres. Però ni
amb colzades semblava aquell

senyor assabentar-se d’on era
atès que ni 20 segons després
tornava a la càrrega quan
indicava que “ací a Vinaròs...”, i
a l’uníson Marcelino i Marzal,
que també hi era, li indicaven a
través d’uns somriures glaçats
pel pànic i el ridícul, que era a
Benicarló. Com per a nomenar-
lo persona non grata o
consagrar-li les panissoles de tot
un trimestre. Aquests polítics de
València quan perden de vista la
Siudat de las Artes i las Siencias
no es troben la dreta amb
l’esquerra i no semblen haver
superat ningú el Coneixement
del medi de Primària.

La policia en falles
Segons tenim entès, com la

canallesca es va quedar glaçada
i amb un pam de nassos entre el
retard, la lliçó de geografia
fallada, i el no dir res per part
d’aquest senyor, quan ell se’n va
anar, el regidor Marzal i el cap de
la policia van explicar
detalladament el dispositiu que
hi haurà per aquestes festes de
falles. Per una vegada, i tant de
bo servisca de precedent, algú
se sabia la lliçó. Altra cosa és
que després, a falles, arribat el
moment la policia obligue la gent
a complir les ordenances
municipals... però segurament ja
en parlarem més endavant, del
tema.

Manifestació
Sí, senyors. Alguns tafaners

també vam sortir dissabte passat
a la manifestacions per les
retallades que va haver a
Castelló. A vore que us
pensàveu que no tenim el nostre
coret? Doncs, sí, allí que hi érem
dient la nostra, com molta gent
farta de la colla política
blavenciana que ens ha portat
en aquesta situació de desficaci
nacional. Demanàvem uns
serveis públics de qualitat i prou

EL BENICARLÓ UNDERGROUND
text LA COLLA DE TAFANERS
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A quasi tres euros el quilo està pagant el consumidor final
per les Carxofes amb Denominació d'Origen Benicarló. El
producte, que es troba en plena campanya, no està reportant
grans beneficis per als agricultors per l'escassesa de quilos
que es recol·lecten. A més, en el camp, l'hortalissa es paga
entre dos i dos euros i mig el quilo. Jorge Llorach, president
del consell regulador de la DO, va explicar que “ara els cultius
es troben en un lleuger paró de producció perquè la planta ha
de desenvolupar-se després de l'última recol·lecció de
producte i brollar de nou, ha de tornar a agafar força”. Això,

unit al fred intens de les últimes setmanes, i que durant els tres
últims dies de la setmana està gelant pels matins, ha provocat
una disminució de quilos recol·lectats, que no són els que
haurien de comptabilitzar-se en aquest moment de la
campanya. Per això, “menys quilos en el mercat repercuteix
en un augment del preu. Encara que açò no beneficia a
l'agricultor, perquè està venent menys quantitat”. La producció
actual, segons detalla Llorach, és de 450.000 quilos de
carxofa amb DO. La presència de forts vents durant l'últim mes
en la zona de producció del preuat producte, va propiciar que
“les gelades no atacaren a les plantes, perquè podrien haver
fet més mal”. És per això que, a diferència d'altres anys per
aquestes dates, “s'han continuat etiquetant carxofes amb DO”,
afavorint la venda del producte en els mercats. 

En aquests moments “la carxofa que ix està molt bé, molt
bona. Encara que aquests tres dies de gelades matutinas
provoquen que l'hortalissa per damunt perda pell, però dins
està perfecta”. El president de la DO confia que les carxofes
de la segona brollada de les mates comencen a despuntar en
breu i ho facen amb la mateixa qualitat que ho ha fet fins al
moment, per a seguir sostenint la campanya com s'ha fet fins
al moment. Així, es podran seguir ensenyant els camps de
carxofes i el procés productiu com es fa en les visites guiades
que s'han engegat enguany com iniciativa pionera, i que estan
tenint gran acollida de públic. “La gent ve a conèixer la nostra
producció, compra carxofes i coneix Benicarló”, va concloure.

text i foto NATÀLIA SANZ

CARXOFES CARES PERÒ SENSE BENEFICI PER AL LLAURADOR

Mes de tres milions d'euros li deuen els contribuents a
l'ajuntament de Benicarló. Els deutes provenen tant de
particulars “que no poden pagar per la crisi, com
d'empresaris”, ofegats per la mateixa situació, segons va
desvetlar el regidor d'Hisenda, José María Serrano. “En la
caixa no hi ha diners, perquè hi ha molta gent que no pot
pagar els seus impostos, i això repercuteix en l'ajuntament”,
va desvetllar. L'encarregat dels comptes municipals va
reconèixer que “la nostra prioritat és pagar als proveïdors” en
el moment s'aproven definitivament els pressupostos
municipals, cosa que succeirà en menys d'un mes. I és que
en aquests moments la situació de les arques municipals és
crítica ja que Serrano va reconèixer que “no tenim liquiditat”
a causa de l’endeutament dels ciutadans. L'edil va assegurar
davant la premsa que “no sabria dir a quants dies està
pagant l'ajuntament ara” però va manifestar que la intenció
és “pagar com ho fèiem abans, a 60 dies. Però ara és molt
complicat”. En qualsevol cas va sostenir que “hem de
prioritzar primer als proveïdors” en el pagament de factures
pendents, que es farà gràcies a una operació de crèdit que
es realitzarà quan els comptes s'aproven definitivament. 

Contestava també així a la portaveu del PSPV, Xaro
Miralles, qui li va recriminar en el recent ple de pressupostos
que aqueixa operació no es destine a realçar inversions.

“L'ajuntament prefereix fer una operació de crèdit per a pagar
als proveïdors pendents que destinar-lo a inversions”,
malgrat que va reconèixer que el de Benicarló, és un dels
ajuntaments menys endeutats de la província de Castelló. En
concret, segons les dades que obraven en poder de l'edil
d'Hisenda “l'endeutament amb els bancs ascendeix a 11,2
milions d'euros”, molt per sota dels límits permesos per la
legislació vigent. Malgrat això Serrano va tornar a recordar
que “s'ha fet un pressupost realista, d'acord amb la situació
actual” i tenint en compte els númeross i la situació actual.
“Està ajustat a la baixa, per a evitar tensions de Tresoreria” i
no provocar el col·lapse dels comptes. “Jo haguera pogut fer
un pressupost amb dos milions d'euros menys, però això és
enganyar a la gent perquè haguérem hagut de fer
modificacions pressupostàries per a suplementar les partides
eliminades al principi”, va assegurar. I és que, per exemple,
dels 2,4 milions d'euros que es recaptaven en els anys de
bonança per l’ICIO s'ha passat als 141.000 euros que s'han
pressupostat per a aquest exercici. Així les coses, poc més
es pot fer per a plantar cara als comptes de l'exercici
d'enguany, que en inversions gastarà el 30% de la partida
pressupostària de més d'un milió d'euros a renovar els
sistemes informàtics del consistori. Altres inversions
pressupostades en els comptes són els 42.000 euros que es
destinaran a la renovació del sistema Tetra de la Policia
Local, les millores en col·legis públics o la restauració de la
capella de l'antic Convent de Sant Francesc.

text NATÀLIA SANZ

ELS DEUTES DELS CONTRIBUENTS OFEGUEN L’AJUNTAMENT



de retallades que l’únic que fan
és deixar-nos cada vegada a
tots pitjor. I compte, no tots som
funcionaris! Però si ho fórem,
amb més raó! Però al que
anàvem... Ens va sorprendre la
gran quantitat de gent que hi va
haver encara que després la
policia per comptar els
manifestants ho fera a ditet, ja
us podeu pensar de qui, i
rebaixés la xifra de manifestants
quasi a un per km quadrat. Què
hi farem? Com a mínim si no
superen les matemàtiques,
aquell dia podien aprovar per
comportament... No van traure
les porres!

Més manifestació 
Ara, entre tanta gent i

sindicats una cosa que ens va
sorprendre d’allò més, va ser el
fet que, al mig del sarau, ens hi
trobarem a una representació...
del PSOE. Osti tu, però no van
ser estos els que començaren
amb açò de les retallades?
Doncs allí hi eren ells amb una
pancarta que anava de banda a
banda del carrer a la plaça de
Maria Agustina amb tota la flor i
nata dels peixos grossos de la
província. Esta gent s’apunta a
un bombardeig com si ells foren
les germanetes de la caritat
precisament. De tota manera
vam notar a faltar, per allò que
és d’ací, a la representant
política del nostre poble a
l’ajuntament. Segons tenim
entès tenia una acte que no
podia defugir: era mantenidora
d’una falla! I és que ja sé sap,
com sempre han manifestat els
de l’univers fallero, lo primer és
lo primer... les falles!

Ja són falles, no?
I parlant de falla, sembla ser

que amb les presentacions
alguna que altra creu que té més
drets que ningú i pot fer el que li

vinga de gust. Així, diumenge
passat a les 12h la Banda de
Música de Benicarló havia de fer
un concert-assaig preparatori
per al Certamen de la Sénia a
l’auditori, al nostre auditori, a
l’auditori de tots. Fins ací tot bé
però, quan van arribar allí amb
tot el material per muntar la seua
paradeta amb els instruments es
van trobar... sorpresa, amb
l’escenari muntat, però de la
presentació de la falla del dia
anterior. Allí que músics, pares i
mares, i professors, van haver
de desmuntar el que uns
espavilats no havien fet. Total
que amb una hora
d’endarreriment va començar el

concert. Ja ho hem dit massa
vegades allà on apareix una
falla... falla tot l’altre. I això que
la Banda guanya premis i porta
el nom de la ciutat per tot arreu
que... si no! Ja la veiem fent
l’assaig general a l’auditori del
poble del costat. Al del sud ens
referim, que és molt millor i està
millor condicionat. Segur que si li
ho diuen al seu alcalde...
encantat de la vida. Igual que es
van poder endur la Mostra de
Cine i el campus de futbol Pichi
Alonso. I ací... quasi han de
pidolar. Hi haurà algun
responsable fallero que sortirà a
demanar disculpes? Molt ens
temem que no. Estan per
damunt del bé i del mal. 

Com a València, que a
l’endemà de les carxotades de la
policia als estudiants perquè n’hi
havia d’encaputxats i tallaven
carrers, van començar les
despertades amb falleros
encaputxats tirant coets pel mig
dels carrers. El que diem abans:
lo primer és lo primer... les falles.
La resta a la cua! 

la veu de Benicarló                                                                                                                          pàgina 13pàgina 8    la veu de Benicarló 

Els cossos de seguretat reforçaran els seus efectius durant
dos caps de setmana seguits per a garantir la seguretat en la
Setmana Fallera de Benicarló. A més, es faran dues revisions
de seguretat a casals i monuments fallers, per a garantir la
tranquil·litat de benicarlandos i visitants. El primer cap de
setmana fort dels festejos serà el del 10 de març, quan se
celebra la cavalcada del Ninot i el posterior Ball de Ninot.
David Barelles, subdelegat del govern en la província de
Castelló, no va voler indicar el nombre d'efectius que es
desplaçaran a la ciutat per a vetllar per la seguretat dels
ciutadans, encara que va assegurar que “seran els
necessaris”. Unes declaracions molt diferents a les que
habitualment solíen fer els subdelegats del govern en rodes
de premsa semblants. Davant esta afirmació tan contundent,
que va deixar sense paraules als periodistas, va ser l'alcalde
del municipi, Marcelino Domingo, qui va explicar que “seran
similars als d'anys anteriors. La Policia Local s'encarregarà de
la regulació del trànsit en el nucli urbà i la Guàrdia Civil vetlarà
per la seguretat en l'extraradi”. Per la seua banda Marcos
Marzal, regidor de Seguretat Ciutadana, va comparéixer tot
seguit per oferir, ara sí, les dades de la seguretat fallera. En
concret, el regidor va detallar les mesures adoptades en la
recent Junta de Seguretat Local, celebrada juntament amb la
Junta Local Fallera després de rebre les peticions i necessitats
de les 13 comissions de la ciutat. “S'ha acordat que el primer

dia de tall  de carrers per a començar a muntar els casals serà
el 8 de març, perquè el dia 11 estiguen tots acabats. Els
monuments començaran a plantar-se aqueix mateix dia”, va
detallar. 

El cap de la Policia Local, Agustín Parra, va indicar que
“havia comissions que volien començar a plantar abans, però
se'ls va denegar el permís” per a evitar que la ciutat es
col·lapse més dies dels necessaris. En total, està previst que
els agents de la Policia Local “facen 400 hores extres ja que
passaran per servei fins a 250 policies”. Els canvis del sentit
del trànsit seran els habituals en altres celebracions falleres,
encara que una de les comissions, la d’Amics del Foc,
canviarà d'emplaçament “creiem que per a millor”, va detallar
Parra. A més de les recomanacions de no aparcar entorpint
els passos per a vehicles d'emergència, el ban que ha publicat
l'alcalde de la ciutat recorda que “no es pot servir beguda a
menors en els casals, ni traure els gots de vidre al carrer”.
Referent als horaris de llançar petards, només està permès
durant la despertà i la mascletà. D'altra banda, el consistori
editarà 5.000 plànols en els quals se senyalitzarà la ubicació
dels monuments fallers i les zones d'aparcament gratuït que
s'habilitaran per a aquests dies de festes populars. A més, se
seguirà amb el costum iniciat fa uns anys i que facilita que els
monuments grans es cremen de dos en dos, començant a les
deu i mitja de la nit per a permetre que la falla guanyadora es
creme “al voltant de la una i mitja de la matinada”, va explicar
Parra.

text i foto NATÀLIA SANZ

JUNTA DE SEGURETAT FALLERA SENSE XIFRES
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El trasllat del mercat de venda ambulant de Benicarló no
està avalat pels serveis tècnics de l'ajuntament,
contràriament a la defensa que ha fet la regidora de Comerç,
María Ortiz, en diverses compareixences públiques. Els
informes redactats a petició d'ella per part dels departaments
de Policia Local i Urbanisme, no són favorables al canvi
d'ubicació i desvetllen una sèrie de problemes tant per al
trànsit rodat com per a la seguretat de les persones que
circulen per l'entorn. Les dades les ha tret a la llum el
portaveu del PSPV, José Sánchez, qui ha qualificat de falta
“de responsabilitat política” l'actitud de la regidora i va
denunciar que “no pot mentir i fer-lo, a més, descaradament”.
L'edil va llegir els informes emesos pels departaments,
nascuts arran de la petició feta per ell, diu, en el primer
Consell de Comerç en el qual es va debatre el tema, en data
27 d'octubre. L'informe del departament d'Urbanisme duu
data del 17 de novembre i en ell s'adverteix que la plaça “és
un espai lliure o zona verda, el que vol dir que la instal·lació
d'una activitat setmanal que impedisca l'ús com espai públic,
resultaria contradictori amb el perseguit pel planejament i la
normativa vigent”. D'altra banda, nega que a la plaça puguen

accedir els vehicles dels venedors per a carregar i
descarregar la seva mercaderia, ja que l'existència d'un
aparcament subterrani impedeix la sobrecàrrega de les
estructures.  “Senyora regidora, quina part de l'informe no
entén?” va inquirir Sánchez. 

No és més benigne amb les intencions de la edil
l'informe de la Policia Local, qui recorda que la plaça està
situada en el centre de la localitat, en un entorn ja de per si
mateix sobrecarregat de trànsit rodat i en el qual a més “hi ha
un nucli amb dos centres escolars en els extrems. En
conseqüència, a la ja habitual presència de vehicles caldrà
afegir els dels venedors”, diu l'informe policial. Però a més
els agents afegeixen que “al voltant de la plaça no hi ha espai
perquè es puga realitzar la càrrega i descàrrega dels
comerciants”. Amb aquests informes en la mà, el portaveu
socialista va criticar l'actitud de la edil de Comerç i va
desvetllar que l'augment en el nombre de llicències finals
concedides va motivar el passat 23 de gener a la edil a
sol·licitar un nou informe a Urbanisme “perquè li dibuixessen
noves parades ocupant vials com Joan Carles I i Pintor
Sorolla. Què no ha tingut bastant amb els informes que, a
més, vol acabar de col·lapsar el poble?” es va preguntar
Sánchez. 

text NATÀLIA SANZ

MARÍA ORTIZ NO DIU LA VERITAT DEL DIMECRES
EL SOMRIURE DE L’IGNORAT

Els media conservadors espanyols –cada vegada més i
més servils amb els “populars”- s’han esgargamellat en
presentar la recent visita del seu “líder” a les europes, com
un gran triomf diplomàtic i polític. Les imatges que ens
arriben de Brussel·les, però, no casen amb una tal eufòria,
especialment la què mostra a un Rajoy somrient i ignorat

fins i tot pel què té al costat i, especialment menystingut pel
grup que apareix en animada conversa amb Sarkozy. És el
què té presumir del què u no té: la solució a la crisi i l’
“admiració” dels seus col·legues europeus. Així s’afegeix la
condició d’ignorant a la d’ignorat...amb un somriure gèlid i
fofo. 

Ja li està bé a tant presumptuós personatge.
Marc Antoni Adell

DIME DE QUÉ TE ALABAS…

…y te diré de qué careces. És el que proclama la dita
castellana i així els del PP es posen en evidencia –una
vegada més- en voler fer-nos creure que el seu partit
s’inspira en valors com –agafeu-vos fort!-: la llibertat, la
democràcia, la tolerància i l’humanisme cristià... “Llibertat”,
si de cas la digital i altres mostres d’agressivitat i
menyspreu, de què fan ostentació. “Democràcia”, la que
gasten en “designar” als seus líders, per rigorós ordre
“successori”: Franco a Fraga, Fraga a Aznar, Aznar a

Rajoy... “Tolerància” la que practiquen amb els què no
pensen com ells: crítics, intel·lectuals, demòcrates i
persones de bé... als qui assetgen i foragiten. Humanisme,
sobre tot “cristià” (!?), practicant la “caritat”, en retallar els
pocs drets de les classes desafavorides i marginades, dels
immigrants i dels treballadors, mentre mantenen intocables
els privilegis dels poderosos, inclosa l’església catòlica.

Certament els “populars” fan (des)honor al ideari que
proclamen i del què s’alaben...

Marc Antoni Adell

I.T.V de vergonya
Escric aquestes ratlles malhumorades i

decebudes al voltant de l’obligació de passar la
ITV, la Inspecció Tècnica de Vehicles. I entenc
perfectament que el servei és necessari perquè
hem de revisar periòdicament els mecanismes
dels vehicles i el servei l’hem de pagar els
propietaris.

Però el que resulta incomprensible per no posar
vergonyós, és la gran diferència que hi ha entre les
tarifes que apliquen les comunitats espanyoles per
efectuar la revisió. I el que resulta més enfadós
encara: la Comunitat Líder, la Comunitat
Campiona a exigir més diners als ciutadans per
acomplir l'obligació de passar la ITV és la nostra,
l'anomenada Comunitat Valenciana. 

Al llarg de l’any 2011, per cada turisme dièsel
que passava la ITV a Vinaròs cobraven 65,20 € (seixanta-cinc euros i vint cèntims). Si el mateix turisme l’hagués passada
a Tortosa hauria pagat 44 € (quaranta-quatre euros), és a dir, 21’20 euros menys. Igual volien fer-nos creure que a la
Comunitat Valenciana cobraven més diners perquè ho feien amb més cura, ho feien millor, ho feien amb més seguretat.
O que en altres comunitats ho feien pitjor o que no els importava la nostra seguretat. I encara més, l’any 2011 el mateix
turisme hagués pagat a Euskadi 42,80 €, a Aragó, 44,57 €, a Castella la Manxa, 46,84 €, a Múrcia 47 € a les Illes Balears,
45,87 €, a Canàries 43,10 €...I així fent-li la volta a tot Espanya. Que cada comunitat feia allò que li demanava el cos i no
passava res. Fantàstic, tu!

Però el cas de la Comunitat Valenciana que cobrava per exemple, el 48'18 % més que Catalunya pel mateix servei és
d'excel·lència... D’excel·lència valenciana, vaja! Que sí, que la C.V. ha guanyat la cursa de l’avarícia i ha estat campiona
en la carrera de cobrament de la ITV. I en el peatge de l'única autopista que passa per Benicarló, també som campions.
I en disposar de l'aeroport més original, també. I en massa coses més...

Caldrà fixar-se en els preus del 2012 per passar la ITV.
Jaume Rolíndez
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“L'ajuntament de Benicarló s'ha d'apuntar ben apuntada la
solidaritat d'alguns pobles veïns”. És l'advertiment que el
regidor d'Hisenda, José María Serrano ha fet després de la
negativa de les localitats limítrofes a compartir les despeses
de gestió del conservatori municipal “que en realitat és d'ús
comarcal”. L'edil va lamentar que “l'ajuntament de Benicarló
ha estat molt solidari, però quan els altres han de ser-lo, et
diuen que t'apanyes”. A més va criticar durament les recents
declaracions de l'alcalde de Vinaròs, Juan Bautista Juan, del
seu mateix signe polític, que li va retraure a l'ajuntament de
Benicarló que en el seu terme municipal suporten serveis com
l'Hospital de Vinaròs o l'oficina del PROP. “Hi ha polítics que
no saben distingir entre un servei públic, d'altre comarcal”, va
assegurar, al·ludint en la seua crítica que aquestes
prestacions no són sufragades amb el pressupost del
consistori. “A nosaltres ens costa més de mig milió d'euros
anuals sostenir el conservatori”, a més  “la meitat dels alumnes
no són de Benicarló. Jo vull el pressupost de Benicarló per a
Benicarló, i per això he de vetllar. El contrari no em sembla
just”. En aquest sentit, va exposar que la quantitat que es
destina a sufragar els estudis musicals dels alumnes d'altres
localitats que utilitzen el conservatori de Benicarló “podríem
destinar-lo a sufragar costos d'alumnes de Benicarló que
estudien fora de la nostra localitat, cosa que no podem fer”.
Així, Serrano va assegurar que “entenem que la resta de
pobles ha de col·laborar, i ho dic i em quede tan ample”. En
aquests moments el consistori continua treballant perquè els
costos de manutenció de les instal·lacions es rebaixen el
màxim possible. Una de les solucions és aconseguir que la
remodelació del mapa escolar elimine el conservatori de

Requena o Utiel “que estan a tan sols 4 quilòmetres de
distància un de l'altre, i no fan falta en aqueixa zona dos
serveis d'aqueix tipus”. Es beneficiaria el de Benicarló de
l'augment de les quotes de subvencions que, a més, “enguany
és possible que tinguem més consignació pressupostària
perquè han canviat els barems”, va dir Serrano. En qualsevol
cas, el regidor considera necessari que la resta d'ajuntaments
de la comarca s'impliquen en el manteniment del conservatori
que, va insistir, és comarcal. “Ara que tots tenim dificultats, ens
diuen que ens apanyem. És que no els interessa la cultura
musical dels seus xiquets?”, va denunciar. A més, va
concloure recordant que serveis com la residència de
discapacitats o el geriàtric també tenen un ús comarcal i és
Benicarló qui es fa càrrec dels costos.

Per la seua part, l'alcalde de Vinaròs, Juan Bta. Juan, ha
replicat a les paraules del regidor d'Hisenda de Benicarló,
afirmant que no va a entrar en polèmiques, més tenint en
compte que es tracta d'un regidor de l'Ajuntament d'una ciutat
veïna. Encara així, ha assenyalat que cada ciutat ha d'estudiar
bé quins serveis ofereix, així com la seua viabilitat. A més, ha
recordat que la ciutat de Vinaròs manté actualment serveis
comarcles com el CRIS o el Punt de Trobada, entre molts
altres, que generen unes despeses a l'Ajuntament, una
circumstància de la qual van ser conscients quan van ser
situats en la ciutat.  L'alcalde de Peníscola, Andrés Martínez,
per la seua banda, considera que "les paraules de Serrano
han estat fruit del nerviosisme, provocat per la mala situació
econòmica de les administracions", i recomana al consistori de
Benicarló que vetlle per una reducció de despeses, si no pot
assumir tot el cost del conservatori però "sense que es veja
minvada la qualitat de l'ensenyament i dels serveis que
presta".

text i foto NATÀLIA SANZ

EL CONSERVATORI FICA EN PEU DE GUERRA LA COMARCA

Certament, “Españoles:
Franco ha vuelto”. I jo que
pensava que això era cosa del
passat? Doncs, fotre, no, es tan
real cómo la misma vida, que
dirien en la llengua de l’imperi.
La troupe de desvergonyits, de
l’ultra més ultra, s’ha tret la
careta definitivament i ha
desembarcat al cap i casal per a
demostrar, de totes, totes, qui
mana ací. I dic MANA, amb
majúscules, perquè no és pot dir
més suau atès que ací el govern democràtic és el
dels xoriços, les hòsties i la porra. Açò és pitjor que
a qualsevol de les repúbliques bananeres de l’Africà
més profunda, amb perdó per l’Àfrica i els africans
que em mereixen el màxim respecte tenint en
compte les condicions tan dures de vida que tenen,
però açò és, simplement, un estat policial i
repressiu digne de més enllà del “telon de acero”.

No volíem que la joventut s’implicara? Doncs,
les imatges de la seua implicació han donat la volta
al món. Els joves de l’IES Lluís Vives de València
s’han convertit, sense voler-lo, en la avantguarda,
l’espill, del clam popular contra el desballestament
de l’estat públic del benestar. Però, d’igual manera,
de retruc, ha tret també a la llum quina és la
veritable cara de la democràcia espanyola,
dignificada en València, com la ciutat de les porres
i els botiflers.

Si és pensaven que amb l’avinguda del Papa, la
Fórmula 1, el pont de Calatrava, Terra Mítica, i
tantes altres obres faraòniques sense sentit, que
ens han deixat enfangats en la merda fins al coll,
seríem els guapos de la pel·lícula, i tots ens
mirarien amb enveja... va, i resulta que no. I és que,
un dia darrera de l’altre, ni amb el millor dels
dissolvents poden traure’s del damunt tot l’engrut
que els cassos dels vestits de Camps i Costa, el
Cabanyal amb la Rita, l’aeromort amb Fabra,
desviació de diners amb les Fundacions i
cooperació amb Blasco, Ciutat de les Arts amb els
sobrecostos, l’institut Noos amb Urdangarin el
Camps i Rita,... i tants i tants altres que van sortint i
que sortiran encara més, i que no ens cabrien ací,
ens estan deixant. Són tantes les xoriçades que
s’han comés en este país que segurament
passarem a la història com el forat negre de la
corrupció a l’estat espanyol. El pou que tot s’ho
engoleix.

I si amb això no en tenien
prou, damunt, han de fer-se
notar, encara més, i arreu del
món també, fins i tot a les
antípodes han arribat aquestes
càrregues policials, com els
campions de la força bruta
contra l’enemic, perdó,
estudiants de secundària.
Estudiants que surten al carrer
per protestar contra aquells que,
suposadament, haurien de
proveir-los dels mecanismes
necessaris per fer el seu treball,
o siga estudiar, en unes

condicions dignes... del segle XXI en el qual estem.
Però que es troben, barracons, aules sense
calefacció, sense folis per fer els exàmens, amb
instal·lacions i material esportiu desballestat,... i ni
paper higiènic!

Ah, però això sí, no siguera cas que amb la
protesta algú prenguera mal, ens envien també la
policia repressora, herència del franquisme, que els
considera “el enemigo”, i que utilitza contra ells tota
la força bruta, però bruta en el sentit més literal i
ample de la paraula, per “ensenyar-los” com són les
coses ací, perquè ens cuide. Moltes gràcies!

I si açò és la manipulació informativa, de la pura
i dura realitat, la manipulació informativa que ha fet
que, fins i tot Canal 9, bé, matisem, alguns
treballadors de l’ens, davant la gravetat dels fets i
davant l’absència d’informació “pública”, haja sortit
a la palestra per denunciar-ho, jo em considero un
manipulador informatiu d’aquest estat policial
franquista i retrògrad que està retallant-nos totes les
nostres llibertats.

Des d’ací animo a tothom a ser partícip
d’aquesta manipulació informativa atés que quan
més manipuladors d’aquesta mena hi haja més
gent sortirà al carrer manifestant-se contra l’actual
situació econòmica, social i repressiva a la que ens
ha abocat la corrupció política imperant. Quants
més serem menys estat ppolicial tindrem! La revolta
no ha de tenir marxa enrera. La revolta ha de tenir
uns objectius que han de començar eliminant el
llast polític actual reconvertint-se una eina útil i de
futur. Cal reaccionar ja, buscant altres models
socials atés que el que tenim està completament
esgotat. És massa el que ens hi juguem i poc el
temps que ens queda.

Visca l’estat policial!
text  ROBESPIERRE

La guillotina
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De vegades penso que
algunes forces ocultes –i
no tan ocultes- conspiren
contra mi per tal de ferir-
me d’una manera
subtilment descarada. Per
exemple, la setmana
passada em vaig abaixar
les faldilles tot demanant
disculpes a un col·lectiu
local que es dedica a
llançar coets, cremar
ninots i passejar-se ben
ufanós pel poble. La meua
humiliació va ser ben
considerable. Però vet ací,
que es veu que amb això
no hi va haver prou.
Resulta que l’altre dia,
tafanejant per una d’eixes
xarxes socials vaig vore
que algú va canviar la
seua foto de perfil, cosa
que he interpretat com un atac
directe a aquesta secció. Que se
sàpiga.

Avui començaré, com no podia
ser d’una altra manera, per la
portada. Com sempre, una
magnífica foto que il·lustra un
tema molt més important. La
posada en marxa d’un menjador
social ens demostra fins a quins
extrems hem arribat. La crisi està
colpejant amb duresa a les
persones més dèbils, mentre que
els que ens han portat a aquesta
situació encara són més rics. És
el món a l’inrevés. Però per sort
sempre hi ha persones
disposades a invertir part del seu
temps en solidaritat, que és un
valor que no cotitza en borsa però
que el seus rendiments són més
reconfortants que els diners. Això
és un sentiment que els que no en
tenen mai prou no sentiran mai.
Mireu si son pobres. Cal agrair a
tota aquesta gent que col·labora
desinteressadament el seu esforç

i la seua dedicació, perquè
gràcies a ells hi ha quaranta
persones que poden menjar
calent. 

Clar, després de llegir al voltant
d’això, ens trobem coses com el
pla urbanístic i la costa nord que
ens demostres quines són les
coses importants. Diuen que
aquest any acabaran el pla
general d’ordenació urbana. Em
sembla fantàstic. Tota una fita en
la nostra història. Suposo. Perquè
jo recordo que fa gairebé una
trentena d’anys un alcalde va fer
sonar campanes al vol perquè el
ple municipal havia aprovat el pla
urbanístic. Jo no n’entenc, però
suposo que en aquell moment allò
va ser un gran esdeveniment
perquè deguera costar déu i ajuda
acabar-lo. Ara suposo de deu ser
alguna cosa pareguda, però
adaptat a totes les malifetes
urbanístiques que hem hagut de
patir en els darrers anys. Per això
la notícia deu ser tan important,

perquè alguna cosa em diu
que encara tardarem uns
quanta anys a veure grues
escampades pel terme.

L’alcalde se’n va a
Madrid a parlar amb els de
costes. Però ara ho té més
fàcil perquè els que manen
són del seu partit, amb la
qual cosa se suposa que hi
haurà millor sintonia i
s’entendran millor. Perquè
nou viatges a Madrid sense
aclarir un borrall són molts
de viatges. Tampoc no
s’entén per què uns
critiquen els altres per les
mateixes coses que ells no
han fet i els altres critiquen
els uns pel mateix. Jo
tampoc no entenc res. La
casta política ha de seguir
la seua marxa i anar
donant-se peixet per tal
aguantar el major temps

possible xuclant. La meua opinió
és que si no hi ha diners per a
sanitat ni educació, menys n’hi
haurà per a fer passejos marítims,
i encara més tenint en compte la
macro retallada que ens està
anunciant el govern de nostre
amic Mariano, que ens va visitar
no fa molt de temps.

Després del que ha llegit a la
pàgina sis, me n’adono que la
paraula “animals” no ha de tenir
cap to despectiu. Per això el titular
no fa justícia amb els animals, que
mai serien capaços d’arribar als
extrems d’eixes deixalles
humanes que han perpetrat tan
gran barbaritat. 

Ja tinc ganes d’acabar. Estic
eixut, em moro de son i no tinc
més ganes d’escriure. A vore si el
maquetador troba una bona
imatge i la posa a aquesta pàgina
per tal d’omplir-la un mica més i
que parega que he treballat més
del que sembla.    

Senyora Garcia:
Això és el que vaig saber llegir en l’anterior número de la seua revista...

text EL LECTOR
Les obres de construcció de l’EDAR de Benicarló “estan

parades, han tingut un problema d'impagament com molts
altres i no saben quan reprendran les obres”. Així ho
anunciava aquesta mateixa setmana l'edil d'Urbanisme, Pedro
López, que va mostrar la seua sorpresa per l’abandonament
de les obres per part de l'empresa, des del passat mes de
gener. La UTE adjudicatària de les obres ha decidit paralitzar
qualsevol moviment fins que no se li abone per part de
l’EPSAR  el deute que té pendent amb ella de les primeres
certificacions d’obra. Conselleria ha anunciat les seues
intencions que “quan hi haja disponibilitat econòmica, es
reprendran les obres”. 

Xaro Miralles, portaveu del PSPV va lamentar la
paralització de les obres de Benicarló i va detallar que “el
dilluns l'alcalde en la Junta de Portaveus ens va dir que tenia
notícies que es reprendran, però de moment estan parades”.
Per la seua banda, José Sánchez, regidor socialista, va
denunciar que els treballs “fa mesos que estan parats, perquè
si l'empresa no cobra, evidentment no treballa”. Joan Manel
Ferrer, portaveu del Bloc per Benicarló, va lamentar per la
seua banda que “la Generalitat Valenciana no paga res. I si
l'empresa no té finançament, arreplega els trastos i se’n va per
a casa”. A més, va criticar l'actitud de l'alcalde qui va assegurar
que s'havia assabentat de la paralització de les obres “per
casualitat. Hauria d'estar constantment vigilant les obres i
controlant que els seus companys de la Generalitat
Valenciana paguen”. Ferrer va considerar que “Benicarló ja ha
perdut massa anys i a més pesa sobre nosaltres una denúncia

de la Unió Europea per no tenir depuradora”. En aquest sentit,
va qualificar l'actitud de l'alcalde d'infantil: “hauria d'haver-se
preocupat de fer gestions i que l'empresa cobrara” perquè les
obres no es paralitzaren. De moment, va lamentar “no sabem
quant de temps estaran parades, ja veurem quina excusa
posen ara. I esperem no tornar a tenir problemes amb
l'emissari de la Mar Xica” del que va recordar té fuites
intermitents “que impedeixen que la platja tinga bandera
Blava”.

Les obres de la nova EDAR de Benicarló van començar a
l'agost del passat any, en uns terrenys de la partida Vilaperdiu,
després d'anys de retard pel trasllat de les instal·lacions a un
terreny que complira amb la legislació. La instal·lació suposarà
una inversió de 22.118.380,81 euros, IVA inclòs i els treballs
van ser adjudicats a la UTE, Drace Medi ambient, SA-SA,
Agricultors de la Vega de València-Depuració d'Aigües del
Mediterrani, SL. L’EDAR que es construirà és de 3 línies
capaces de tractar 6.000 metres cúbics cadascuna, de les
quals s'executaran de moment dues. La tercera s'obrirà quan
Benicarló augmente la seua població. En principi estava
previst que les obres es desenvoluparen per espai de 18
mesos. Aquesta instal·lació substituirà a l'antic emissari
submarí, l'únic sistema de replegada d'aigües brutes amb el
qual compta Benicarló. A l'agost del 2010, una fugida en la
canonada emissora va provocar abocaments d'aigües fecals a
la mar, i el tancament de la Platja de la Mar Xica al bany. Les
esquerdes no es van reparar fins al mes d'octubre. Les obres
de segellat van costar 155.000 euros. L'inici de les obres de
construcció de la nova depuradora, per tant, van suposar una
alegria per al municipi per les positives conseqüències que per
al nostre entorn tindrien.

text i foto NATÀLIA SANZ

LA DEPURADORA, PARALITZADA, PER FALTA DE PAGAMENT
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Els nedadors Joan Ferran
Barrachina i Carlos Fuente van
participar en el III Campionat
d'Espanya de Natació d'Hivern a
Pontevedra i l'equip infantil va
nadar en l'Autonòmic a
València.

Els nedadors del Club Natació
Benicarló Joan Ferran i Carlos van
sumar una nova participació en el
III Campionat d'Espanya de
Natació d'Hivern celebrat en la
piscina Rias do Sud a la ciutat de
Pontevedra (Galícia) durant els
passats 24 al 26 de febrer.
L'entrenadora Lucía Vicente molt
satisfeta dels nedadors després
de la seua participació va destacar
la qualitat i constància de Carlos i
Joan Ferran estant en un dels
seus millors moments encara que
les lesions no acaben de respectar-los enguany. 

Casualitat i qualitat van voler que els dos nedadors
estigueren nadant junts en els carrers centrals en la prova dels
200 m estils, destacant la 11a posició de Joan Ferran
Barrachina en els 200 m papallona amb un crono de 2.14.89 i

participant també en els 200 m esquena  i en els 200 i 400 m
estils. Carlos Fuente 13´w en els 200 m estils amb un crono
de 2.17.91, aconseguia per al Club un total de 24 punts per
aquesta participació. 

L'equip infantil del Club Natació Benicarló va disputar el
passat 18 i 19 de Febrer el Campionat
Autonòmic Infantil d'Hivern. Els 38
equips participants es van donar cita
en la piscina municipal de Natzaret
(València).

L'equip femení va estar compost
per Noemí Anta, Claudia Barrachina,
Gisele Mateu, Carla Fresquet, Ana
García i Vanessa Bel. Destacar el 7é
lloc en els 200 m braça de Vanessa i el
9é de Gisele en els 200 m papallona.
L'equip de relleus va estar compost
per Noemí, Claudia, Carla i Gisele
participant en els 4 x 100 estils, amb la
7a posició; en els 4 x 200 m lliures la
8a posició a més dels 4 x 100 lliures.
L'equip femení va finalitzar la seua
participació amb la 9a posició per
equips en aquesta competició. 

L'equip masculí va estar compost
per Adrián Prats, David Valdearcos i
José Julián Jaén aconseguint la 21a
posició en el rànquing masculí per
equips.

text CNB

JOAN FERRAN BARRACHINA I CARLOS FUENTE  
EN ELS CAMPIONATS D'ESPANYA D'HIVERN

genera diversió per a tots, genera
recursos també per a les falles”,
assegura. I és que en les 13
comissions que existeixen en la ciutat
és possible menjar i sopar tots els
dies, amb l'única condició de comprar
el corresponent tiquet. Això permet a
les comissions obtenir uns ingressos
extra que altres falles de la resta del
panorama valencià no tenen.
“Nosaltres sempre diem que si
s'hagueren de tancar els casals per
qualsevol circumstància, no sabem si
es podrien fer falles” donada
l’escassesa de recursos amb els que
compten les comissions en l'actualitat.
A més de les aportacions dels socis i
empreses col·laboradores, les falles
sobreviuen gràcies als 24.000 euros
anuals que aporta el consistori a la
Junta Local Fallera. A més cada
comissió rep una aportació municipal

de 4.000 euros. Aqueixes xifres, no
obstant això, es veuran disminuïdes
en aquest exercici, quan el pressupost
municipal siga aprovat definitivament i
es rebaixe l'aportació del consistori a
la festa fallera en un vint per cent. 

Malgrat això els fallers
benicarlandos pensen seguir lluitant
pel sosteniment de la festa sobretot
pel fet d’haver aconseguit pujar-la ben
a munt en tan curt espai de temps. El
continu creixement de les comissions
-l'any passat es va crear l'última-
presagia llarga vida a la festa en la
ciutat. De fet, ja s'augura que els
monuments que es plantaran enguany
en els carrers de la ciutat “tindran molt
nivell. Jo crec que no tindrem
banderoles suficients per a tanta falla
premiable”, assegura el president dels
fallers benicarlandos. I altra dada més
que dóna suport aquesta teoria: hi ha
llista d'espera per a vindre a Benicarló
a qualificar els monuments. La JLF

confia en un jurat extern la valoració
de les falles i el repartiment de premis,
“i saben que ací van a gaudir, que hi
ha molta competitivitat i van a veure
falles molt ben fetes”, apunta
Manchón. Un dels monuments que es
plantarà enguany en la ciutat, per
exemple, va ser premiat en la primera
categoria de les Falles de València. I
per aqueix estil estan totes. Els preus
que s'han pagat a Benicarló són al
voltant de 20.000 euros de mitjana per
una falla gran i entre 6.000 i 8.000
euros per una infantil. I qualitat
significa atracció per als espectadors,
i, en definitiva, per a un potencial
turístic que Benicarló sembla no tenir
ganes per explotar, a tenor del poc
cas que es fa a les Falles. A veure
sinó quina població es pot preuar de
tenir unes celebracions d'aquest
calibre, que li costen menys de 60.000
euros, i que li reporten tants beneficis
a nombrosos sectors de la població.
Ací queda dit i signat.

ve de la pàgina anterior
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LA NIT DE LA PLANTÀ I LES
TRAVESSES 

Aquest exercici li queda l'últim
esforç abans de la crítica Nit de la
Plantà, que enguany ho serà menys al
no haver de plantar falla a Borriana.
Per uns dies es convertirà en poc
menys que en un hippie, vivint
pràcticament en la seua furgoneta per
a poder satisfer tots els encàrrecs que
té. “Primer anem a València i plantem
les falles d'allí, dormirem dues o tres
hores en la furgoneta i vindrem A
Benicarló. Abans encara havíem de
fer parada a Borriana”, un tràmit que
enguany s'estalviarà. El treball en la
plaça, com ell denomina la
demarcació fallera on es planta la
falla, és laboriós. “Amb una gran
podem estar quatre o cinc hores
treballant. Les infantils tenen més
treball, perquè ixen del taller més
desmuntades i tenen molts més
detalls menuts” que alenteixen la
realització de la faena. Les
perspectives d'aquest jove artista
faller són bones per enguany ja que a
Benicarló “espere estar entre els cinc
primers premis, algo difícil per que les
falles tenen molta categoria”,
reconeix. Així, puntualitza que “un
primer premi a Benicarló és molt,
perquè hi ha molta competència”.
L'any passat ho va aconseguir i sobre
el paper dels petits esbossos, la seua
està en les travesses dels entesos en
la matèria per a repetir el triomf. Juan
Lluch, artista faller benicarlando, ha
merescut el premi de la crítica dels
experts malgrat que primer ha estat
profeta fora de la seua terra, com per
desgràcia ocorre moltes vegades.
Però això és bufar en brou gelat, con
diu un refrany benicarlando. 

LA CRISI ECONÒMICA PER
ALS ARTISTES FALLERS 

Fa sis anys Juan Lluch va decidir
tirar el carro pel pedregal, deixar el
seu treball fix, i no pot dir que les
coses li van malament malgrat la crisi
econòmica. “Es pot viure d'açò, però
amb molt d’esforç perquè el marge de
benefici és poc”, afirma. El treball

manual i la quantitat d'hores que
inverteixen en xicoetets detalls “se'ns
menja tot”. De fet, a menys d'un mes
de plantar els monuments el seu
horari és de sis del matí a onze o
dotze de la nit. I això que compta amb
les inestimables mans dels seus dos
treballadors. Malgrat això, assegura
que “a Benicarló, a diferència d'altres
poblacions, s'ha mantingut pressupost
i a més estan pagant al dia. En
València i Borriana els costa més
pagar. Encara que jo sé que el dia de
la plantà ho cobraré tot, jo també tinc
les meues despeses i nòmines de
treballadors que he de pagar al dia”.
De fet, puntualitza que a Borriana, al
gremi del qual pertany, han estat
diversos els tallers que han hagut de
tancar les seues portes per la crisi.
Igual que a València. Malgrat això,
reconeix que no ha notat molt la crisi
“perquè nosaltres tanquem el

pressupost a l'inici de l'any, quan vam
signar el contracte amb la comissió. Al
final de l'any, és com si estigueres
treballant en una fàbrica, però fent el
que a tu t'agrada, i això per a mi és
molt important”, afirma. 

CRISI VERSUS JUNTA LOCAL
FALLERA 

Benicarló duu 39 anys celebrant
falles i ha aconseguit situar els seus
monuments, per la seua qualitat,
“entre les cinc o sis ciutats de la
Comunitat Valenciana”, assegura el
president de la Junta Local Fallera,
Pedro Manchón. I ho ha fet gràcies a
la peculiar filosofia de viure la festa
tant per part de les comissions com
dels propis fallers. “Des del primer any
els casals es van obrir al públic, fent
que la gent participara en la festa.
Aqueix caràcter participatiu, que

ve de la pàgina anterior

Tots els equips del Benicarló Base Futbol, a excepció
del juvenil, van disputar els seus partits el passat cap de
setmana, amb resultats quasi sempre favorables als
equips de l'escola de futbol de la nostra ciutat,
destacant els 15 gols que el Pre Benjamí A li va endossar
a l'equip de l'Alt Maestrat. 

Indicar també que el partit del juvenil, que havia de
disputar-se en la Ciutat Esportiva del CD Castelló, es va
ajornar per la defunció del pare d'un dels jugadors de l’equip
benicarlando.

Els resultats de l'última jornada van ser els següents:

La Jana 3, Amateur 0
Castelló C Juvenil, suspés
Alcora 3, Cadet A 3.
Cadet B 4, Vinaròs 2.
Alcora 0, Infantil A 0.
Infantil B 4, Vinaròs B 1.
Infantil C, 2 San Pedro B 0.
Vall d’Uixó A 1, Aleví A 2.
Benicense A 2, Aleví B 1.
Aleví C 3, Aleví D 2.
Vall d’Uixó, Benjamí A

Benicense A 2, Benjamí B 5.
Benjamí C, 3 Benjamí D 2.
Pre Benjamí A 15, Alt Maestrat 0.
Cálig 2, Pre Benjamí B 6.
Cabanes 7, Pre Benjamí C 2.
Borriol 1, Pre Benjamí D 7.

text i foto VICENT FERRER

Resultats favorables dels equips del Benicarló Base Futbol

L´intens cap de setmana pilotaire va començar
dissabte de matí. La parella formada per Esteller i Senar,
inscrita en la quarta categoria autonòmica de frontó per
parelles, s´imposà a Quartell per 41-25.L´altra partida del
campionat de la Federació, aquesta en la tercera divisió
autonòmica, enfrontà diumenge al vespre a Jon i Peña
contra Josep i Jesús, també de Quartel,fins al 41-26
definitiu. 

En galotxa, Esteller, Xatet i Senar, que aquest cap de
setmana ho ha guanyat tot, tingueren una partida plàcida a
Sagunt on s´imposaren per 70-10. D´una altra banda, i tornant
al frontó, diumenge de matí vam poder gaudir (o patir) de les
parelles locals  que preparen la Lliga de la Faixa. De primeres,
s´enfrontaren en un duel fratricida Tito i Carlos contra Agut i
Àngel, amb victòria per als primers per 31-15 en un duel en
què el major dels germans Agut notà massa la inactivitat de
l´any fora del frontó que li passà factura des del primer
moment fent-lo sentir estrany i desconcertat al rest. Després
s´enfrontaren Xeto i Adrià contra Tito (que substituïa Manyà,
dormint segons les fonts consultades) i Juan, lo pintor. Victòria
fàcil per als primers per 31-18 que es presenten com una de
les parelles que lluitaran per accedir a les semifinals del
quadre A.

Per últim, s´enfrontaren Franjo i Xarli contra Senar i
Garrido, amb victòria per a aquests últims per 31-18. Garrido,
impressionant a la treta com sempre, forçà sempre el rest de
Franjo que les deixava molletes per què Senar dugués
sempre la iniciativa en el joc. Lo Flaret i Garrido lluitaran
també, de segur, pel passi al quadre A, mentre que els seus
rivals vés que no acaben lluitant pel cullerot de fusta del
campionat. I el proper cap de setmana, més pretemporada de
la Faixa al frontó del Coromines i desplaçaments en els
diversos campionats autonòmics. El Benicarló A, Jon i Peña
viatjaran fins a Quart de Poblet; mentre que el Benicarló B,
Esteller i Senar, ho faran fins a Alcubles. L´equip de galotxa
jugarà al remodelat trinquet d´Onda. 

text i foto ARREA-LI BONA

Victòries al Campionat Autonòmic
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JUAN LLUCH, LES MANS D’UN ARTISTE FALLER

En només sis anys de professional, Juan Lluch ha
perdut el compte dels premis que ha aconseguit. I és que
només a Benicarló ha merescut dos primers premis en falles
infantils, quatre segons i deu tercers. Lluch ha aconseguit,
per fi, ser profeta en la seua terra després d'anys de
reconeixement fora d'ella: ha col·laborat plantant falles de la
secció especial a València, i Fogueres de la mateixa secció
a Alacant. I atresora diversos premis pels treballs que ha
realitzat en falles de València i Borriana en solitari. Amb tan
sols 34 anys, enguany eixiran del seu taller de Benicarló
“peces per a Falles de l'artista de Borriana Vicente Martínez,
en concret dues falles grans per a València, una per a Torrent
i L’Antiga de Campanar, de secció especial, a més de la
foguera d'Alacant, també de secció especial”. En solitari
plantarà “les dues falletes infantils de Benicarló, les  de Nou
Barri i Benicarló, que duem molts anys treballant i la de
Rubén Darío-Fray Luís Colomer, de València”, amb la qual
també duu uns anys treballant a la secció infantil i replegant
premis. Però que ningú s'enganye i pense que a aquest jove
li regalen el treball i els premis. “La primera falla la vaig
plantar amb només 12 anys, quan El Caduf de Benicarló ens
va confiar l’esborrany mig en broma, mig de debò, i en el
taller d'un amic del meu pare, durant l'estiu la vaig fer.
Després vaig estar tres o quatre anys sense fer res fins que
vaig tornar a enganxar-me, encara que ho combinava amb
altre treball”, recorda. 

L'ESTIL LLUCHIANO 

Entrar en el seu taller és com envoltar-se d'una explosió
de color i formes netes, modelades a colp de cutex i

sensibilitat. Uns guerrers ens desafien amb les seues
blanques mirades exemptes de color mentre reben
pacientment els últims retocs d'escata, que acaben de
conferir-los el seu perfil grec. El seu gest determinant no
espanta a uns tranquils Bob Esponja i Hello Kitty, que ens
miren des de l'altra punta del taller. Els xicotets petards que
completaran alguna escena ja estan acabats, igual que les
flors de boja mirada i colors extravagants. Qualsevol d'elles
podria exercir de dominant en una escena, però saben que
el seu paper secundari també serà important en el conjunt.
“Quan vaig començar tampoc tenia molta idea de quin volia
que fóra el meu estil. Anava i comprava falles de cartó i les
pintava, però no estava content, jo volia trencar amb la línia”,
reconeix. 

I va trobar el camí. Un dia va decidir realitzar un esbós
amb un modelatge completament nou i trencar la mà amb ell
per que “a la gent li va agradar molt i m'ho van acceptar”. El
seu estil ha anat perfeccionant-se al llarg d'aquests anys de
professional, a força de plantar falles i d'anar formant-se
més. “Vas bevent d'una font, d'una altra i al final crees el teu
propi estil”, explica. La seua proximitat al gran Carlos
Corredera i al borrianenc Vicente Martínez, amb el que
treballa braç a braç, és més que evident. En ocasions, els
espectadors de Lluch se sorprenen amb l'arriscat de les
seues propostes, tant pels colors (la part més evident del seu
treball) com per la seua peculiar forma de realitzar el
modelatge de les figures i els detalls que conformen els seus
monuments. L'any passat el seu primer premi en la Nou Barri
de Benicarló es va cremar quasi sense figures, perquè cap
falleret de la comissió va voler quedar-se sense un dels
magnífics ninots amb els quals els va regalar l'art de Lluch.
Diu que dóna un poc de pena veure com el monument arriba
així a la cremà “perquè les falles són per a cremar-les
senceres. Però alhora et queda la satisfacció que si els
indulten, és perquè realment els han agradat i molt”. 

text REDACCIÓ

ENTRE FALLES

Divendres passat em vaig
trobar Gregorio Segarra. Em
va reptar, ja voràs com no
pujaràs a Càlig a vore e
Benicarló; t’adormiràs, et
farà mal lo cap, hauràs
begut i menjat més del
compte, tot excuses de mal
pagador. Li vaig dir que no,
que no, que jo si no hi havia
mosques me’n pujava que
sabia de cert  que igual que
la nostra dissort havia
començat en el partit
d’anada contra els calijons,
la nostra remuntada
s’iniciaria precisament
contra aquest equip que va
vestit com el València. Ho
vaig dir convençut, de bona
veritat. Jo no sabia que el meu amic Gregorio tindria
raó. Diumenge de matí, cap allà les voltes del migdia,
em va agarrar un atac de temor. Sí, sí, em vaig
esglaiar. No era una por d’aquelles de tan sols una lleu
inquietud, no, era un autèntic pànic. Em van vindre a
la memòria tots els fantasmes de sempre. Buah! Si
perdem  com se me’n fotran tots, sí, hauríem de
guanyar, però si no, si no... guaita, dirien, el Benicarló
no se’n done vergonya de perdre contra el Càlig? Quin
oprobi, quina humiliació! No, no podia passar més
vegades per això, el meu cor tendre no ho podria
suportar. 

Amb tot el dolor de la meua ànima, expressament,
a l’hora de dinar vaig xamar més d’allò recomanable
per no donar positiu en un potencial control
d’alcoholèmia i així no tindre més remei que quedar-
me a casa. Me’n vaig passar, és possible. Les
barreges no són gens bones i ara m’he aficionat a una
cosa que es veu que es diu calimotxo. És molt bo això,
i en bec a totes les menjades. Bevíem sempre un vi
d’aquests valentets, negre, del terreny, i un dia vaig
provar de posar-li una miqueta de cocacola i, vaja,
com m’agrada. Com deia, el vermut, el calimotxo, el vi
dolcet i el carajillo. Amb prou penes vaig arribar al
reconfortant sofà. 

Però com tinc propensió que em passen totes les
coses, resulta que anem i guanyem. Brrrr! Quina ràbia,
quina ràbia! Va ser només per zero gols a un, suficient
com haver sortit d’aquell camp sense haver de sentir
cap improperi. I jo estés al sofarot mentre el món

girava d’una manera marejadora al meu voltant. Ho
vaig saber perquè quan ja s’havia fet de nit vaig sortir
de casa a escampar la vivor; lluny de la humanitat, per
no trobar-me ningú que em recordara la meua
condició de seguidor de CDB. Em vaig passejar per la
vora de la mar; ja se sap que el nostre poble hi viu
d’esquena, però va ser igual. Vicent lo Semolero em
va vore i se’m va apropar. No has pujat avui, no has
pujat! A què? A què havia de pujar?, a mo se’n fotiguen
tots aquells?! Tira, va, tira. Em va mirar estranyat, però
que no ho saps que hem guanyat? Sí, home, un gol de
Monterde i hem jugat d’allò més bé, i el porteret eixe
que tenim del juvenil, de categoria... te hu has perdut.
Vaig maleir la meua poca fe, però també vaig pensar
que dilluns, en arribar a la feina, no hauria de suportar
Vicent Anglés dient que una atra vegà. Toma, toma i
toma! 

Ara no sé quins anem, però sé del cert que ací
comença un nou CD Benicarló. Ja no perdrem partit.
N’estic convençut. Que convençut, n’estic segur. I la
primera víctima serà el Benicàssim (B, naturalment),
que va l’últim i ja pot amanir la cofa perquè se
n’enduran més de mitja dotzena. Serà diumenge a les
quatre i mitja. 

I l’altre diumenge ja seran falles. Visca, visca
(perdó, perdó, volia dir vicsca, vicsca) i, ai, Martorell
tindrà feina a controlar tot aquest jovent que té a la
plantilla perquè, deu ser comprensible, bé voldran
sortir de nit, i bé voldran beure’s algun calimotxo. Dic
jo, no ho sé. 

AL CAMP DEL CÀLIG…

text RODOLFO SERRANO

PACO DELCASTILLO
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“Casa palau en venda a Benicarló. Àmplies estades,
capella, entrades carruatges, irrepetible cuina amb
destacades policromies en les seues ceràmiques. Disposa de
1.900 metres quadrats construïts en un solar de 764 metres
quadrats. Emblemàtic edifici situat en el centre de la població,
ideal per a residència particular o hotel amb encant”. Així és
l'anunci en un conegut portal immobiliari de renom amb el qual
la Casa del Marquès de Benicarló s'ofereix a tot el que la vulga
comprar. El palauet barroc és propietat d'un arquitecte que el
va comprar a l'últim Marquès de Benicarló, recentment mort.
Ho va fer després que el consistori retirara la partida
pressupostària destinada a comprar-lo i consignada en els
pressupostos municipals. Ara, l'equip de govern lluita per
recuperar de nou aquesta joia del patrimoni valencià abans
que altre particular s'encapritxe del palauet i l’adquirisca. “En
el seu moment es va oferir per bon preu per al consistori, però
ara ha augmentat per les obres de millora que l'actual
propietari ha realitzat en ell”, va explicar José María Serrano,
regidor d'Hisenda. El mateix edil va ser l'encarregat de
reconèixer que existeixen negociacions amb l'actual
propietari, que està disposat a deixar que el consistori abone
la quantitat superior al milió d'euros que demanda en deu
anys. “Però nosaltres abans volem saber el compromís de la
Generalitat Valenciana i la Diputació de Castelló, fins on estan
disposats a arribar”, va anunciar Serrano. L'edil va confirmar
que s'ha remès un ampli dossier a la Generalitat Valenciana
perquè estudien la importància del palauet, declarat BIC en el
2007 “, preguntant-los fins on estan disposats a invertir i a fer
per al seu manteniment”. 

El regidor tem que siga el consistori en solitari qui es veja
obligat a assumir tots les despeses de conservació de l'edifici

si finalment adquireix la propietat. “Quan siguem els
propietaris, serem els únics responsables i si cau el sostre
l’hauríem de reparar”, tenint en compte les xifres
astronòmiques a les quals pot ascendir la factura d'una
reparació d'aqueix tipus. En aquest sentit, Serrano va
lamentar la pèrdua de la possibilitat d'adquisició que va
succeir en el 2004 “quan havia una consignació
pressupostària d’1,2 milions d'euros per a comprar-la, però el
PSPV i el Bloc, que governaven en aqueix moment, es van
tirar enrere”. L'edil creu que es va perdre una oportunitat única
per a recuperar aquesta joia patrimonial, que en aquests
moments, com va intentar demostrar, ja estaria totalment
restaurada. “Des d'aquella data s'han fet molts tallers i plans
d'ocupació a Benicarló, que podrien haver-se emprat en la
casa”, va assegurar. Per contra, l'actual propietari ha anat fent
reparacions “i ara ha pujat el preu” pel que al consistori
benicarlando li resulta més complicada la seua adquisició. El
palau del Marquès de Benicarló va ser construït en l'últim
quart del segle XVIII per D. Joaquín Miquel i Lluís, sobre les
ruïnes de l'antiga casa de l'Encomana, seu del Comendador
de l'Ordre de Montesa. Consta de planta baixa amb entresòl,
planta noble i andana, s'organitza a partir d'un gran vestíbul
amb doble altura i galeria de distribució, a la qual s'accedeix
per una escala imperial situada en la segona crugia. En la
planta principal o planta noble de l'edifici, hi ha tres estades a
façana. D'aquest Palau la peça més espectacular és la cuina,
tota ella en ceràmica valenciana del mateix segle, magnífic
exemplar que roman “in situ” i que ens permet conèixer la
disposició de les cuines de l'època – s'han conservat
escassíssims exemplars de cuines completes i originals, la
major part d'elles estan fragmentades i formen panells aïllats
que podem veure en cases de camp, col·leccions particulars o
museus .

text i foto NATÀLIA SANZ

BUSQUEN COMPRADOR O FINANÇAMENT PER A LA CASA DEL MARQUÉS




